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Nowe kierunki, inwestycje
i rower, przyjaciel cz owieka na wiosn!…

Szereg wydarze  jaki prezentujemy w bie!"cym
numerze „Resa…” #wiadczy o !ywotno#ci #rodowiska
akademickiego zwi"zanego z Akademi" im. Jana
D$ugosza w Cz%stochowie. Liczne konferencje, a wiele
z nich o wymiarze mi%dzynarodowym, wizyty
dostojnych go#ci, pomys$y, innowacje, sukcesy
sportowców i artystów…

Przegl"daj"c #wie!y numer „Resa…” jestem,
prywatnie mówi"c i u!ywaj"c dosadnego kolokwia-
lizmu, pod du!ym wra!eniem. Mnie osobi#cie najbar-
dziej cieszy fakt tworzenia nowych kierunków
i podejmowanie stara  o uzyskanie kolejnych
uprawnie  do kszta$cenia na kierunkach, które
dotychczas by$y prowadzone w ramach studiów
I stopnia. Dobrze #wiadczy to o trosce kierownictwa
jednostek, a tak!e zrozumieniu z jakimi w$adze Uczelni
postrzegaj" dynamiczne zmiany zachodz"ce na rynku
pracy, co wprost proporcjonalnie jest zwi"zane
z zapotrzebowaniem na nowe i atrakcyjne kierunki
w#ród kandydatów na studia.

Kolejnym wa!nym czynnikiem w drodze rozwoju
Uczelni jest jej wyposa!anie w nowoczesn" baz%
lokalow". Du!e wysi$ki, tak logistyczne (w staraniach
o pozyskanie #rodków i by zapewni& potrzebne tereny
pod inwestycje), jak finansowe, id" w parze ze sob",
by wkrótce Uczelnia mog$a si% szczyci& doskona$ym
zapleczem. St"d na stronach „Resa…” znajdziecie
sporo informacji, nie tylko o zako czonych budowach,
realizowanych inwestycjach, ale tak!e pokusili#my si%
o zaprezentowanie planów rozwoju Uczelni. Mi$o
informowa&, !e takowe nie tylko istniej", ale s"
konsekwentnie realizowane, a do tego id" w parze ze
spójno#ci" i dalekosi%!n" wizj" ich twórców. By& mo!e
ukoronowaniem b%dzie nowoczesny kampus
akademicki, który oprócz funkcji dydaktyczno-
naukowej, b%dzie spe$nia$ zadania rekreacyjno-
kulturalne.

A gdyby jeszcze wszystkie budynki Akademii
po$"czy& sieci" #cie!ek rowerowych (co, jak wynika
z materia$ów znajduj"cych si% w numerze, ma swoje
uzasadnienie w postaci ludzi, którzy chc" ten pomys$
zrealizowa&)? A na marginesie rower na wiosn% – to
chyba doskona$y pomys$…

Zapraszam do lektury, licz"c na zainteresowanie
ze strony Czytelnika, które jest jak zawsze dla zespo$u
redaguj"cego najwi%ksz" nagrod" za trud w$o!ony
w przygotowanie numeru.

Redakcja
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Z koñcem listopada odby³o siê otwarcie auli
Wydzia³u Nauk Spo³ecznych, która mieœci siê przy al.
Armii Krajowej 13/15 w Czêstochowie. Nowoczesne
pomieszczenie mo¿e pomieœciæ blisko 300 osób. Jest
wyposa¿one w kabiny dla t³umaczy symultanicznych,
2 ekrany (o powierzchni kilkudziesiêciu metrów kw.)
umo¿liwiaj¹ce prezentacje multimedialne, w tym np.
wyœwietlanie filmów. Seanse i projekcje umo¿liwia
nowoczesny rzutnik umieszczony pod sufitem
pomieszczenia. Scena i jej zaplecze daj¹ mo¿liwoœci
wystawiania sztuk teatralnych, mo¿liwe s¹ wystêpy
zespo³ów muzycznych oraz np. chóru. Aula posiada
doskona³¹ akustykê. Wartoœæ inwestycji wynios³a
ponad 3,25 mln z³otych. Wszystkie te warunki

sprawiaj¹, ¿e otwarcie auli (listopad 2009 r) odby³o siê „z du¿¹ pomp¹”. Zaproszeni goœcie podziwiali jej mo¿liwoœci nie
tylko w trakcie przemówieñ, ale równie¿ podczas wystêpów Chóru Akademickiego, Zespo³u Instrumentalnego Instytutu
Muzyki oraz solowego popisu gitarzystki Ewy Jab³czyñskiej. Podoba³o siê i to bardzo. Tak goœciom, jak równie¿ z regu³y
krytycznie nastawionym dziennikarzom, którzy z uznaniem kiwali g³owami podczas otwarcia, a póŸniej pisali, ¿e to audytorium
na miarê uniwersytetu. Kolejna próba odby³a siê 6 stycznia 2010 r. Tym razem z myœl¹ o pracownikach AJD Biuro
Promocji i Karier we wspó³pracy ze studentami, zespo³em muzycznym oraz chórem (czyli w³asnymi si³ami), zaprosi³o
ludzi do podziwiania audytorium w trakcie koncertu kolêd, zatytu³owanego „Kolêdowanie u Jana D…”. By³y brawa i bisy,
tak pod adresem artystów, jak równie¿ wykonawców auli…

W trakcie otwarcia auli Rektor AJD gratulowa³ sukcesu ca³emu zespo³owi ludzi zaanga¿owanemu w realizacjê
projektu. Jednoczeœnie zapowiedzia³ kolejne inwestycje Uczelni. A nale¿y tu wspomnieæ, ¿e przebudowa audytorium to
zaledwie I czêœæ szeroko zaplanowanej inwestycji, która zosta³a ujêta w projekcie kluczowym o nazwie „Wydzia³ Nauk
Spo³ecznych – rozbudowa bazy naukowo-dydaktycznej Akademii im. Jana D³ugosza w perspektywie powo³ania Uniwersytetu
w Czêstochowie”. Koszt realizacji projektu wyniesie blisko 41,5 mln z³otych. Projekt sk³ada siê z dwóch zadañ. Pierwsze
z nich, o którym piszemy wy¿ej, nosi nazwê „Adaptacja auli na potrzeby Wydzia³u Nauk Spo³ecznych w ramach rozbudowy
bazy naukowo-dydaktycznej Akademii im. Jana D³ugosza” (zrealizowane w listopadzie 2009). Drugie zadanie nosi nazwê
„Budowa budynku g³ównego Wydzia³u Nauk Spo³ecznych w ramach rozbudowy bazy naukowo-dydaktycznej Akademii
im. Jana D³ugosza”. Szacunkowa wartoœæ kosztów II zadania przekracza 38,15 mln z³otych. Ca³oœæ inwestycji bêdzie
realizowana w oparciu o dofinansowanie ze œrodków Unii Europejskiej w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego
Województwa Œl¹skiego na lata 2007-2013. Jest to projekt kluczowy, czyli o wysokim priorytecie realizacji, w pierwszej
kolejnoœci. Monta¿ finansowy projektu przewiduje, ¿e a¿ 85 procent œrodków na realizacjê zadania ma pochodziæ
z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego, pozosta³e 15 procent to œrodki w³asne Uczelni. Warto podkreœliæ, i¿
w ramach tych 15 procent (traktowanych jako œrodki w³asne Uczelni) Urz¹d Marsza³kowski w Katowicach sfinansowa³
zakup dzia³ek niezbêdnych do realizacji inwestycji. Urz¹d przekaza³ na zakup trzech dzia³ek sumê 2,6 mln z³otych. Teren
ten (obejmuj¹cy numery dzia³ek 26, 27, 32) znajduje siê w Czêstochowie w obrêbie ulicy Zbierskiego (dawna Dembiñskiego,
w pobli¿u ACSu). Zakup dzia³ek zosta³ dokonany w 2008 roku specjalnie z myœl¹ o realizacji projektu. Wk³ad w projekt
zadeklarowa³a równie¿ gmina Czêstochowa, przeznaczaj¹c na ten cel 2 mln z³otych w Wieloletnim Planie Inwestycyjnym.

Tymczasem, przygotowuj¹c inwestycjê, Akademia im. Jana D³ugosza rozpisa³a konkurs na wykonanie koncepcji
architektonicznej. 30 czerwca 2009 roku odby³o siê rozstrzygniêcie. Wygra³a Poznañska Autorska Pracownia
Architektoniczna Jerzego Gurawskiego. W czêœci artyku³u prezentujemy wizualizacjê obiektu, wraz z mapk¹ kampusu, na
którym ma on siê znaleŸæ. Tymczasem budowa planowana jest na lata 2011-2012.

Marek Makowski

BUDOWA ZA NAMI,
BUDOWA PRZED NAMI...

Prezentacja projektu nowego budynku WNS, fot.: MM
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KILKA DANYCH O OBIEKCIE WNS AJD

Przeznaczenie i program u¿ytkowy:
- przeznaczenie – dydaktyka w zakresie szkolnictwa wy¿szego po³¹czona z æwiczeniami i pomieszczeniami

administracyjno – naukowymi Wydzia³u Nauk Spo³ecznych
- aula maxima – 300 osób
- sala audytoryjna – 100  osób

Program u¿ytkowy:
Kondygnacja  -1 (piwnice):

parkingi + pomieszczenia techniczne/gospodarcze
Parter:

czêœæ A – foyer i recepcja
czêœæ B – sale wyk³adowe 60-osobowe, biblioteka wydzia³owa,
bufet, ma³a gastronomia, pom. instytutów, dziekanat

Piêtro 1:
czêœæ A  – foyer górne, aula na 300 osób, sala wyk³adowa na
100 osób,
czêœæ B – sale wyk³adowe 35- i 20-osobowe, sale komputerowe

Piêtro 2: sale zajêæ seminaryjnych, pomieszczenia Instytutów
Piêtro 3: pomieszczenia Instytutów
Piêtro 4: pomieszczenia Instytutów
Piêtro 5: pomieszczenia Instytutów, taras widokowy

Charakterystyczne parametry techniczne:
- Powierzchnia netto 7474,26 m2

- Powierzchnia zabudowy 1 940,00 m2

- Kubatura 30479 m3

- Iloœæ kondygnacji VI + piwnica
- Wysokoœæ budynku 25 m
- Iloœæ miejsc postojowych

projektowanych zlok. w piwnicy 50

Forma architektoniczna i funkcja:
Dostosowana do potrzeb Akademii i mo¿liwoœci przestrzenno – lokalizacyjnych.
Rozdzielenie bry³owe podstawowych funkcji na:

- A – czêœæ dwukondygnacyjna – strefa wejœcia g³ównego foyer – szatnie – informacja – Aula na 300 miejsc i sala
na 100 miejsc z w³asn¹ komunikacj¹ pionow¹.

- B – czêœæ dydaktyczno – administracyjn¹ VI kondygnacji.

Sposób zapewnienia warunków niezbêdnych do korzystania z obiektu przez osoby niepe³nosprawne:
Obiekt w pe³ni dostêpny dla osób niepe³nosprawnych poprzez:

- system pochylni zewnêtrznych
- dŸwigów wewnêtrznych
- pomieszczeñ higieniczno-sanitarnych przystosowanych dla niepe³nosprawnych na ka¿dej kondygnacji.

Projekt kampusu AJD

Taki bêdzie obiekt WNS
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UCZMY SI# PRZEZ CA$E %YCIE

„LifeLong Learning - edukacja przez ca e !ycie” - to projekt realizowany od 1 stycznia do 31 lipca 2010 roku
przez Akademi" im. Jana D ugosza w Cz"stochowie (lider projektu) i Akademi" Techniczno-Humanistyczn#

w Bielsku- Bia ej (partner  w projekcie). Celem poszerzenia oddzia ywania projektu, do wspó pracy zaproszono
$l#sk# Wy!sz# Szko " Zarz#dzania im. gen. Jerzego Zi"tka  w Katowicach.

Szeroko rozumiana edukacja jest dzisiaj w Unii Europejskiej spraw¹
zasadniczej wagi, umo¿liwia ona bowiem wszystkim obywatelom pe³ne
uczestnictwo w ¿yciu spo³ecznym, gospodarczym i politycznym.
Kszta³cenie nie powinno jednak ograniczaæ siê do pierwszych etapów ¿ycia,
ale obejmowaæ ca³e ¿ycie i byæ dostosowane do indywidualnych potrzeb
osobistych i zawodowych. W nowoczesnych spo³eczeñstwach podsta-
wowym obszarem zorganizowanego uczenia siê jest tzw: pozaformalne
uczenie siê,  które nie stawia sobie celu uczenia siê jako takiego – jest
czynnoœci¹ równoleg³¹ w realizacji innych celów,  mo¿e byæ te¿ remedium
na staroœæ i samotnoœæ.

Uczenie sie w Polsce przed i po okresie kszta³cenia szkolnego (6-24
lat) jest znacznie mniej upowszechnione ni¿ w krajach UE, zw³aszcza
uczenie siê pozaszkolne. Polacy relatywnie rzadko uczestnicz¹ w edukacji
ustawicznej. W najstarszej grupie wiekowej udzia³ Polaków w jakiejkolwiek
formie kszta³cenia nale¿y do najni¿szych w Europie, choæ uczestnictwo
w edukacji ustawicznej jest bardzo istotnym czynnikiem pozwalaj¹cym na
utrzymanie na rynku pracy osób starszych. To w³aœnie niskie kwalifikacje,
brak umiejêtnoœci oraz mo¿liwoœci ich uzupe³nienia stanowi¹ g³ówne przy-
czyny, dla których Polacy tak wczeœnie opuszczaj¹ rynek pracy. Badania
dowodz¹, ¿e tylko ustawiczne podnoszenie wykszta³cenia i kwalifikacji
oraz zdobywanie nowych umiejêtnoœci mo¿e zapobiec wykluczeniu z rynku
pracy osób starszych  i pomóc poszukuj¹cym zatrudnienia znaleŸæ pracê.
Polska znajduje siê niestety wœród outsiderów UE w rozwoju ca³ego obszaru
uczenia siê.

Projekt ma za zadanie promowaæ ideê kszta³cenia siê przez ca³e ¿ycie. Z drugiej strony jest szans¹ prezentacji
i przybli¿enia oferty jak¹ do klientów adresuj¹ firmy zajmuj¹ce siê kszta³ceniem i szkoleniem w ró¿nych formach.
W ramach realizowanego projektu w ka¿dym z trzech miast (Bielsko-Bia³a, Czêstochowa, Katowice) odbêd¹ siê konferencje
promuj¹ce ideê kszta³cenia siê przez ca³e ¿ycie oraz targi, w których udzia³ wezm¹ firmy szkoleniowe, szko³y oraz instytucje
i organizacje œwiadcz¹ce us³ugi edukacyjne. Przyjêty plan zak³ada, ¿e w Czêstochowie konferencja oraz targi zostan¹
po³¹czone i odbêd¹ siê 15 kwietnia (al. AK 13/15 i obiekt ACSu). Tymczasem z  myœl¹ o potencjalnych klientach te same
firmy zorganizuj¹ te¿ w swoich siedzibach bezp³atne dni otwarte (czerwiec 2010 r.). W radio i prasie emitowane bêd¹
spoty promuj¹ce ideê LLL, a podsumowaniem projektu bêdzie publikacja poœwiêcona „edukacji przez ca³e ¿ycie” oraz
przewodnik po firmach szkoleniowych. Projekt jest realizowany w ramach priorytetu IX Rozwój Wykszta³cenia i Kompetencji
w Regionach, Dzia³anie 9.3 - Upowszechnianie formalnego kszta³cenia ustawicznego w formach szkolnych Programu
Operacyjnego Kapita³ Ludzki w Województwie Œl¹skim wspó³finansowany ze œrodków Europejskiego Funduszu
Spo³ecznego. Wszystko o projekcie na stronie www.lllearning.pl

Marek Makowski

Podczas spotkania odbywa³y siê owocne dyskusje,
fot.: MM
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Marek Makowski: Jaka jest geneza powstania Stowarzyszenia Absolwentów
i Przyjació³ Akademii im. Jana D³ugosza  Czêstochowie?
Piotr Urbaniak: Ze œrodowiskiem Akademii im. Jana D³ugosza jestem zwi¹zany ju¿ od
ponad dziesiêciu lat. Tutaj siê kszta³ci³em, tutaj zdoby³em wiele cennych doœwiadczeñ. Od
d³u¿szego czasu poszukiwa³em sposobu jak zwi¹zaæ trwale swoich kolegów - przyjació³

i absolwentów z Uczelni¹. Powsta³ pomys³ zawi¹zania Stowarzyszenia, który po bli¿szym przeanalizowaniu bardzo przypad³
mi do gustu. Skonsultowa³em ten projekt z gronem przyjació³ a zarazem absolwentów WSP/AJD – potencjalnych chêtnych
do wst¹pienia w szeregi Stowarzyszenia. Nastêpnie przyst¹piliœmy do prac zwi¹zanych z zarejestrowaniem
Stowarzyszenia…
MM: Stowarzyszenie ma zajmowaæ siê wspieraniem Uczelni. Na jakim polu widzi pan potrzebê pomagania AJD?
PU: Tych p³aszczyzn jest bardzo wiele. Z czego na pierwszy plan w pocz¹tkowym stadium dzia³alnoœci Stowarzyszenia
wy³ania siê przynajmniej kilka… Chcemy skonsolidowaæ œrodowisko absolwentów, tak by nie tracili wiêzi z Uczelni¹.
Innym dzia³aniem jest pozyskiwanie przyjació³ tak w Czêstochowie, jak równie¿ w regionie oraz ca³ej Polsce. Zale¿y nam
na lobbowaniu na rzecz Uczelni, pomaganiu jej i w rozbudowie potencja³u. St¹d stawiamy na ludzi pracowitych i ¿yczliwych
naszej sprawie. Gdy zgromadzimy wokó³ siebie pewne grono osób, chcemy zachêcaæ, by ich dzieci, znajomi, czêsto nawet
ju¿ wnuki powa¿nie rozwa¿y³y mo¿liwoœæ studiowania w AJD oraz korzystania z jej zdobyczy: ACSu, planetarium, ksi¹¿nicy
i innych… Byæ mo¿e uda siê w ten sposób bardziej zintegrowaæ region czêstochowski z jego macierzyst¹ Uczelni¹, do
miana której aspirujemy… Innym wa¿nym punktem dzia³alnoœci Stowarzyszenia bêdzie w³¹czenie siê w obchody
czterdziestolecia AJD.
MM: Jakich narzêdzi zamierza pan i pañscy wspó³pracownicy u¿yæ, by ten cel osi¹gn¹æ?
PU: Odbyliœmy „naradê wojenn¹” i postanowiliœmy dzia³aæ powoli, stawiaj¹c bardziej na jakoœæ ni¿ na iloœæ. Przede
wszystkim stawiamy na, u¿yjê tutaj kolokwializmu: propagandê i kulturê. Chcemy promowaæ nasze dzia³ania, a zarazem
Uczelniê poprzez stronê internetow¹ (w tej chwili jest w budowie i bêdzie uruchomiona na prze³omie marca i kwietnia).
Kolejn¹ spraw¹ jest wspieranie AJD poprzez organizowanie ró¿nych imprez sportowych, kulturalnych, okolicznoœciowych.
Chcemy spajaæ œrodowisko, st¹d pragniemy organizowaæ przedsiêwziêcia, które przynios¹ wymierne korzyœci w postaci
pomocy przy budowie marki AJD. Ambitnym planem s¹ projekty, byæ mo¿e oparte na funduszach europejskich, które
umo¿liwi¹ podnoszenie kwalifikacji pracowników i studentów. To powinno przynieœæ szereg dzia³añ przek³adaj¹cych siê
na promocjê AJD i przysparzaæ jej sympatyków, dla których Uczelnia jest solidn¹ firm¹ z jak¹ warto zwi¹zaæ siê na ca³e
¿ycie. Wszak kapita³em nie do przecenienia jest tutaj grono licz¹ce ju¿ oko³o 50 tysiêcy absolwentów.
MM: Czego ¿yczyæ cz³onkom i prezesowi, u progu dzia³alnoœci Stowarzyszenia?
PU: Pracy nam nie zabraknie, przychylnoœæ dla dzia³añ Stowarzyszenia ze strony w³adz AJD ju¿  jest… Myœlê, ¿e
wytrwa³oœci cz³onkom i zaanga¿owania w sercach i duszy. Jeœli spe³nimy te za³o¿enia wszystko inne siê uda. Za jakiœ czas
powinniœmy pochwaliæ siê na ³amach „Resa…” wymiernymi sukcesami…
MM: Panie prezesie, dziêkujê za rozmowê
PU: Dziêkujê.

Rozmawia³:
Marek Makowski

Zainteresowanych prac¹ Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjació³ Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie
informujemy, ¿e siedziba mieœci siê w budynku AJD w Czêstochowie, znajduj¹cym siê przy ul. Waszyngtona 4/8, pok. 143.

NASZ KAPITA$ TO ABSOLWENCI

I PRZYJACIELE

W listopadzie 2009 roku zosta o zarejestrowane Stowarzyszenie
Absolwentów i Przyjació  Akademii im. Jana D ugosza w Cz!stochowie.

O ambitnych planach rozmawiamy z  pierwszym prezesem Stowarzyszenia
mgr. Piotrem Urbaniakiem.

Piotr Urbaniak, fot.: arch.
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Marek Makowski: Panie rektorze, nowy rok akademicki za pasem, nowe kierunki ju¿ pojawi³y siê w ofercie…
Dr hab., prof. AJD Eligiusz Ma³olepszy: Licz¹c na zainteresowanie kandydatów, w tym roku przygotowaliœmy sporo
nowoœci. I tak, Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy proponuje studia na nowym kierunku in¿ynieria bezpieczeñstwa. Instytut
Edukacji Techniczno-Informatycznej ma ju¿ zgodê na otwarcie kierunku i rusza on ju¿ oficjalnie od nowego roku akademickiego
jako studia I stopnia. Drugim kierunkiem jest biologia, która ju¿ jest w ofercie studiów, ale jako „kierunek z gwiazdk¹”.
Oczekujemy na zgodê Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego na uruchomienie kierunku. Równie prê¿nie rozwija siê
Wydzia³ Pedagogiczny. Zamierza od nowego roku akademickiego uruchomiæ dwa nowe kierunki studiów I stopnia – turystyka
i rekreacja oraz praca socjalna. Zosta³ z³o¿ony wniosek o uzyskanie zgody na powstanie studiów II stopnia na kierunku
wychowanie fizyczne.
MM: A nieoficjalne…
EM: Jak samo s³owo wskazuje, o nieoficjalnych zamiarach nie powinienem mówiæ na oficjalnym forum jakim jest pismo
Uczelni…
MM: Ale liczê, ¿e w³aœnie dla oficjalnego pisma Uczelni zrobi Pan Profesor wyj¹tek…
EM: Wnioski o studia II stopnia przygotowywane s¹ na Wydziale Wychowania Artystycznego. Chodzi o dwa kierunki studiów:
grafika i malarstwo. Instytut Kultury Fizycznej zamierza podj¹æ prace nad uruchomieniem nowego kierunku studiów - sport.
Absolwenci tego kierunku bêd¹ uzyskiwaæ kwalifikacje trenerów poszczególnych dyscyplin sportu oraz menad¿erów sportu.
Ponadto ten kierunek studiów stworzy³by mo¿liwoœci kszta³cenia osób prezentuj¹cych wysoki poziom sportowy. Umo¿liwi³oby
to podjêcie starañ o stworzenie „Akademickiego Centrum Sportowego” z prawdziwego zdarzenia, a jednoczeœnie podjêcie
starañ o dofinansowanie szkolenia sportowego – w ramach sekcji sportowych przez Ministerstwo Sportu i Turystyki.
MM: Omówiliœmy sprawê oferty dydaktycznej i rekrutacji na studia I i II stopnia, ale przecie¿ s¹ jeszcze studia III
stopnia… Mo¿e i tam warto szukaæ kandydatów…
EM: Tak, ale na razie takimi studiami mo¿emy pochwaliæ siê jedynie na kierunku historia. Z ubieg³orocznego naboru jesteœmy
zadowoleni tak w przypadku studiów stacjonarnych, jak i niestacjonarnych, gdzie ³¹cznie zrekrutowaliœmy ponad 30 kandydatów.
¯eby myœleæ o otwieraniu kolejnych studiów III stopnia najpierw trzeba uzyskaæ prawa do nadawania stopnia doktora. Jak
Pan wie, obok Wydzia³u Filologiczno-Historycznego i kierunku historia, takie prawa ma jeszcze tylko Wydzia³ Matematyczno-

Przyrodniczy na kierunku fizyka. Ma prawa do nadawania
stopnia, ale nie do prowadzenia studiów III stopnia…
Uruchomienie studiów pozostawiam wiêc pod rozwagê
W³adzom Wydzia³u, które tak¿e w tym kierunku powinny szukaæ
dróg rozwoju…
MM: Dwa uprawnienia na historii i fizyce w czterdzie-
stoletniej historii Uczelni, to ma³o, by zbudowaæ uniwer-
sytet, nawet ten najmniejszego „kalibru”, czyli przymiotni-
kowy…
EM: Tak, ale nie jest tak Ÿle jak mog³oby siê wydawaæ. W swej
strategii Uczelnia zak³ada powiêkszanie oferty dydaktycznej
i zdobywanie nowych uprawnieñ do nadawania stopnia doktora.
Wiem, ¿e takie dzia³ania s¹ czynione, czy te¿ bêd¹ podejmowane
wkrótce przez Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy na kierunku
chemia, Wydzia³ Filologiczno-Historyczny na kierunku filologia,

W POSZUKIWANIU RECEPTY NA KANDYDATA
Wiosna, to czas targów edukacyjnych, szukania w Internecie, podpytywania znajomych, rodziców i kolegów,
gdzie znale%& ten jedyny kierunek, który pozwoli nie tylko zarobi& w przysz o'ci na chleb, ale równie! da
satysfakcj" studiowania. Mamy dla kandydatów dobre wiadomo'ci. W roku akademickim 2010/2011

Akademia im. Jana D ugosza wprowadza nowe, interesuj#ce kierunki, tymczasem istniej#ce ju! stara si"
dostosowa& do coraz bardziej wyszukanych gustów. O tych nowinkach, a przy okazji innych kwestiach

zwi#zanych z dydaktyk# rozmawiali'my z prorektorem ds. nauczania i wychowania AJD
dr. hab., prof. AJD Eligiuszem Ma olepszym.

Prorektor ds. nauczania i wychowania AJD
dr hab., prof. AJD Eligiusz Ma³olepszy, fot.: Jerzy Piwowarski
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polska dyscyplina literaturoznawstwo oraz Wydzia³ Wychowania Artystycznego w dziedzinie sztuki piêkne (po uzyskaniu
zgody MNiSzW na studia II stopnia w zakresie nowych kierunków – przyp. autora). Pamiêtajmy, ¿e uprawnienia to nie tylko
chêci, nawet te najlepsze. To inwestowanie w konkretnych fachowców, przyci¹ganie ich do pracy na naszej Uczelni i czynienie
szeregu zabiegów, by od nas nie odchodzili. Druga droga – ta najwa¿niejsza -  to kszta³cenie w³asnych kadr. Wymaga to
tworzenia coraz lepszych warunków i stwarzania mo¿liwoœci do prowadzenia badañ naukowych, publikowania, s³owem:
rozwoju…
MM: Powróæmy do spraw dydaktycznych i rekrutacji. Ni¿ demograficzny szaleje, Czêstochowa jest zewsz¹d otoczona
du¿ymi, renomowanymi  i tak¿e mniejszymi oœrodkami akademickimi, rozumiem ¿e remedium na przyci¹gniêcie
kandydata s¹ nowe kierunki…
EM: Z pewnoœci¹ nowa oferta dydaktyczna jest jednym ze sposobów na zachêcenie absolwentów szkó³ ponadgimnazjalnych
studiami w Czêstochowie. Wskazuje, ¿e instytuty staraj¹ siê i szukaj¹ sposobów na przyci¹gniêcie kandydatów i rozwój.
Z drugiej strony wzbogacona oferta jest odpowiedzi¹ Uczelni na zapotrzebowanie jakie zg³asza rynek pracy na konkretnego
absolwenta. Nie dramatyzowa³bym z tym ni¿em i „nieszczególnym” po³o¿eniem geograficznym. Ni¿ jest, po³o¿enie jakie
mamy takie mamy, ale ciê¿ko by³o zawsze, a nigdy nikt nie mówi³, ¿e bêdzie ³atwo. Przegl¹daj¹c statystyki z listopada 2008 r.
i listopada 2009 r., zanotowaliœmy wzrost liczby studentów na studiach stacjonarnych, a na studiach niestacjonarnych niewielki
regres. Moim zdaniem, trzeba szukaæ recepty na kandydata, równolegle do zmian jakie zachodz¹ na rynku pracy i w preferencjach
kandydatów. Jeœli któryœ instytut ma dzisiaj na prowadzonym kierunku du¿o studentów, to jest to powód do dumy, ale
i ogromna odpowiedzialnoœæ, by w przysz³oœci zachowaæ ten stan na podobnym poziomie. Pracujmy, szukajmy nowych
atutów studiowania w AJD i wykazujmy je kandydatom. M³odym ludziom mo¿emy daæ nie tylko wykszta³cenie kierunkowe,
ale szereg innych umiejêtnoœci i uprawnieñ. Oni to potrafi¹ doceniæ i stworzyæ nam markê. Wtedy niestraszny nam ni¿
demograficzny, a i respekt przed konkurencj¹ bêdzie mniejszy…
MM: Pracownikowi promocji nie wypada zdradzaæ szeroko zakrojonych dzia³añ w³adz Uczelni zwi¹zanych ze
strategicznym rozwojem jednostek. Jednak mo¿e dyplomatycznie poproszê Pana o wyjawienie kilku nowinek…
EM: Mogê powiedzieæ, ¿e myœlimy o kolejnych kierunkach i uprawnieniach. Planujemy równie¿ „zwiêkszenie wp³ywów
Uczelni” o tworzenie oœrodków zamiejscowych i szukanie wspó³pracy z jednostkami i firmami, które mog³yby byæ tym
zainteresowane. Takie partnerstwo powinno przynieœæ wymierne korzyœci obu stronom. A takie ju¿ s¹ w przypadku wspó³pracy
jak¹ prowadzimy z Kolegiami Nauczycielskimi w Bielsku-Bia³ej, Bytomiu i Wieluniu. Absolwenci Kolegiów po ukoñczeniu
studiów I stopnia trafiaj¹ do nas na studia II stopnia. W przypadku pedagogiki jest to rocznie ok. 200 osób na studiach
stacjonarnych i niestacjonarnych II stopnia.
MM: Dziêkujê za rozmowê.
EM: Dziêkujê.

Rozmawia³: Marek Makowski

Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego wyrazi³o zgodê i nada³o uprawnienia Wydzia³owi Matematyczno-
Przyrodniczemu AJD do prowadzenia nowego kierunku studiów pod nazw¹ „in¿ynieria bezpieczeñstwa” (na razie bêd¹
to studia I stopnia). Kszta³cenie w ramach ww. kierunku rozpocznie siê z pocz¹tkiem roku akademickiego 2010/2011,
natomiast rekrutacja latem 2010. Kierunek bêdzie funkcjonowa³ w ramach Instytutu Edukacji Techniczno-Informatycznej.

Sylwetka absolwenta studiów I stopnia kierunku „In¿ynieria bezpieczeñstwa” (tytu³ in¿yniera)

Absolwent kierunku In¿ynieria bezpieczeñstwa bêdzie posiada³ wiedzê ogóln¹ z zakresu nauk technicznych oraz
wiedzê specjalistyczn¹ z zakresu zagro¿eñ bezpieczeñstwa, mo¿liwych skutkach dla cz³owieka i jego œrodowiska naruszeñ
zasad bezpieczeñstwa, z obszaru bezpiecznej eksploatacji maszyn, konstrukcji urz¹dzeñ i instalacji technicznych, unormowañ
prawnych dotycz¹cych bezpieczeñstwa oraz organizacji funkcjonowania bezpieczeñstwa cywilnego kraju. Bêdzie tak¿e
potrafi³  z tej wiedzy umiejêtnie korzystaæ w ¿yciu zawodowym, komunikowaæ siê z otoczeniem, aktywnie uczestniczyæ
w pracy grupowej, kierowaæ podleg³ymi pracownikami oraz radziæ sobie z problematyk¹ prawn¹ i ekonomiczn¹. Absolwent
bêdzie posiada³ umiejêtnoœci organizowania pracy, w tym organizowania i prowadzenia dzia³añ ratowniczych oraz dzia³añ
zapobiegaj¹cych i ograniczaj¹cych wypadki, awarie i choroby zawodowe. Bêdzie umia³ projektowaæ i monitorowaæ stan
i warunki bezpieczeñstwa; organizowaæ i prowadziæ akcje ratownicze, wykonywaæ analizy bezpieczeñstwa i ryzyka,

B#DZIE NOWY KIERUNEK
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kontrolowaæ przestrzeganie przepisów i zasad bezpieczeñstwa, kontrolowaæ warunki pracy i standardy bezpieczeñstwa,
prowadziæ badania okolicznoœci awarii i wypadków, pe³niæ funkcje organizatorskie w zakresie zarz¹dzania bezpieczeñstwem
oraz prowadziæ dokumentacjê zwi¹zan¹ z bezpieczeñstwem.

Absolwent bêdzie przygotowany do podjêcia pracy zwi¹zanej z funkcjonowaniem systemu bezpieczeñstwa i ochrony
ludnoœci, którego g³ównym celem jest ratowanie i ochrona ¿ycia, zdrowia i mienia przed zagro¿eniami. Absolwent bêdzie
przygotowany do pracy w jednostkach administracji terenowej, jednostkach ratownictwa, jednostkach dokonuj¹cych
oceny stanu technicznego urz¹dzeñ, jednostkach wdra¿aj¹cych i eksploatuj¹cych systemy bezpieczeñstwa, jednostkach
atestuj¹cych urz¹dzenia techniczne w zakresie ich bezpieczeñstwa oraz w jednostkach ochrony przeciwpo¿arowej.
Absolwent bêdzie tak¿e przygotowany do pracy w sektorze gospodarczym. Absolwent bêdzie zna³ jêzyk obcy na poziomie
bieg³oœci B2 Europejskiego Systemu Opisu Kszta³cenia Jêzykowego Rady Europy oraz bêdzie umia³ pos³ugiwaæ siê
jêzykiem specjalistycznym z zakresu nauk technicznych. Absolwent bêdzie przygotowany do podjêcia studiów drugiego
stopnia.

Absolwent specjalnoœci Bezpieczeñstwo pracy i œrodowiska bêdzie posiada³ wiedzê specjalistyczn¹ z zakresu
bezpieczeñstwa zawodowego i œrodowiskowego, w szczególnoœci bêdzie przygotowany do diagnozowania zagro¿eñ
oraz ryzyka œrodowiskowego i zawodowego, organizowania i koordynacji dzia³añ podczas awarii, katastrof, klêsk
¿ywio³owych i innych zdarzeñ nadzwyczajnych, likwidacji skutków, zarz¹dzania bezpieczeñstwem ekologicznym
i komunikowania siê w sytuacjach kryzysowych tak¿e z zakresu bezpieczeñstwa informacji i systemów komputerowych.
Absolwent tej specjalnoœci bêdzie przygotowany do pracy w systemach bezpieczeñstwa œrodowiskowego, systemach
ratownictwa technicznego, oœrodkach zarz¹dzania kryzysowego.

Ukoñczenie studiów na kierunku In¿ynieria bezpieczeñstwa upowa¿nia absolwentów do pe³nienia funkcji starszych
inspektorów, specjalistów i starszych specjalistów oraz g³ównych specjalistów do spraw BHP w przedsiêbiorstwach
i innych jednostkach.

Organizatorzy kierunku

NOWA SZATA BUDYNKU, ALE NIE TYLKO…

Na razie opieczêtowany szczelnie, co jakiœ czas przesuwanymi rusztowaniami – taki widok mo¿na zaobserwowaæ
przy ul. Waszyngtona 4/8, gdzie trwa gruntowna wymiana elewacji g³ównego budynku Uczelni. Prace zaczê³y siê
w paŸdzierniku 2009 roku i potrwaj¹ jeszcze kilka miesiêcy (w zale¿noœci od przychylnoœci aury). Celem jest nie tylko
zmiana wygl¹du obiektu – g³ównie chodzi o jego docieplenie i zmianê przestarza³ej ju¿ elewacji.  Budynek zmieni swoj¹
kolorystykê - planuje siê, ¿e dotychczasowe czerwone p³yty zast¹pi nowa elewacja, która bêdzie sk³adaæ siê z kombinacji
kilku kolorów: be¿u, br¹zu oraz szarego. Nowym elementem bêdzie czytelny du¿y napis informuj¹cy o Uczelni  w jêzyku
polskim oraz angielskim. Na po³udniowej œcianie na wysokoœci ok. pi¹tego piêtra zawiœnie du¿e logo. Natomiast od strony

wschodniej planowany jest du¿y
baner reklamuj¹cy Uczelniê
i informuj¹cy kandydatów
o rekrutacji. Inwestycja jest
mo¿liwa dziêki zabiegom w³adz
rektorskich AJD - Ministerstwo
Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego
da³o na inwestycjê 4 mln z³otych
- termomodernizacja obejmuje nie
tylko remont elewacji, ale równie¿
wymianê systemu ogrzewania.

MM



11

1/2010KONFERENCJE, SEMINARIA

SEMINARIA WYDZIA$U MATEMATYCZNO-

-PRZYRODNICZEGO

28. Seminarium Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego Akademii im. Jana D³ugosza odby³o siê
14 paŸdziernika 2009 r. „Wyk³ad PbTe – niezwyk³y pó³przewodnik” przedstawi³ prof. dr hab. Robert R. Ga³¹zka, Cz³onek
Polskiej Akademii Nauk, Laureat Medalu M. Smoluchowskiego, pracownik Instytutu Fizyki Polskiej Akademii Nauk
w Warszawie. Streszczenie wyk³adu zosta³o tak¿e przygotowane przez Profesora Ga³¹zkê. PbTe jest jednym z najdawniej
badanych pó³przewodników. Ju¿ w latach 40-tych by³ u¿ywany do detekcji podczerwieni, obecnie jest równie¿ stosowany
w termoelektrycznych generatorach pr¹du. Domieszkowanie istotnie zmienia w³aœciwoœci tego materia³u. W zale¿noœci od
rodzaju i koncentracji domieszek PbTe i jego stopy wykazuj¹ w³asnoœci nadprzewodnika, ferroelektryka, ferromagnetyka.
Wysoka wartoœæ si³y termoelektrycznej stwarza mo¿liwoœci szerokiego zastosowania tego materia³u w ch³odziarkach
pó³przewodnikowych i generatorach pr¹du. Niektóre w³asnoœci tego materia³u i  jego zastosowania zosta³y przedstawione na
wyk³adzie.

W dyskusji po wyk³adzie udzia³ wziêli: Rektor Akademii im. Jana D³ugosza, Profesor Zygmunt B¹k, który w nawi¹zaniu
do wyk³adu skomentowa³ fakt niezwyk³oœci pewnych odkryæ. Profesor stwierdzi³ równie¿, ¿e czasem nie mo¿na przewidzieæ
odkrycia, a co za tym idzie podaæ z góry planowanych tematów badawczych, czego oczekuje Ministerstwo. Jest zrozumia³e,
¿e podaje siê tematykê badañ, jednak¿e czasami dochodzi do odkrycia niemieszcz¹cego siê w podanym wczeœniej temacie.

Profesor Józef Drabowicz, Prorektor ds. nauki zada³ pytanie: Czy znaj¹c w³aœciwoœci telurku o³owiu mo¿na przewidzieæ
w³aœciwoœci analogicznych pochodnych o³owiowych z innymi tlenowcami (tlenkiem o³owiu, siarczkiem o³owiu i selenkiem
o³owiu). Profesor Ga³¹zka ¿ywo zareagowa³ na to pytanie, podszed³ do Tablicy Uk³adu Okresowego Pierwiastków, wskaza³
na pierwiastki magnetyczne i rozwin¹³ temat. Prowadz¹cy wyk³ad pozwoli³ sobie na uwagê, prosz¹c o poprawê w razie
nieœcis³oœci, ¿e w wielu zwi¹zkach z udzia³em pierwiastków magnetycznych, zmieniaj¹c stopniowo sk³ad pierwiastków
magnetycznych, obserwuje siê w pewnym momencie skokow¹ zmianê w³asnoœci magnetycznych ca³ego zwi¹zku. Zaciera
siê wówczas granica miêdzy chemikiem zmieniaj¹cym sk³ad pierwiastków badanego zwi¹zku a fizykiem badaj¹cym w³asnoœci
magnetyczne badanego zwi¹zku – oczywiœcie jest to ten sam lub ta sama grupa badaczy. Profesor Ga³¹zka potwierdzi³ tê
uwagê. Ca³e Seminarium trwa³o od godziny 12 do 1335. Po Seminarium Rektor Profesor Zygmunt B¹k zaprosi³ Profesora
Ga³¹zkê na obiad, a nastêpnie, zgodnie z ¿yczeniem profesora Ga³¹zki, pojechaliœmy na Jasn¹ Górê.

By³o to czwarte Seminarium Profesora Ga³¹zki w Akademii Jana D³ugosza. Poprzednie seminaria to: 28.11.2003 r.
„D³ugozasiêgowe oddzia³ywania magnetyczne”. Sprawozdanie z seminarium  ukaza³o siê w czasopiœmie Akademii Jana D³ugosza
RES ACADEMICAE Nr 1/2005, s. 37-39, 15.04.2005 r., „48 lat ery kosmicznej”. Sprawozdanie z seminarium ukaza³o siê
w czasopiœmie Akademii Jana D³ugosza RES ACADEMICAE Nr 1/2005, s. 27-28 oraz POSTÊPACH FIZYKI, Tom 56,
Zeszyt 6, s. 283, 2005, 17.10.2007 r., „Fizyka pó³przewodników - historia i perspektywy”. Sprawozdanie z seminarium
ukaza³o siê w czasopiœmie Akademii Jana D³ugosza RES ACADEMICAE Nr 2/2007, s. 29-31 oraz POSTÊPACH FIZYKI,
Tom 59, Zeszyt 4, s. 188, 2008. Ponadto profesora Roberta R. Ga³¹zkê mia³em mo¿noœæ zaprosiæ do Akademii Jana D³ugosza
w czasie XL Zjazdu Fizyków Polskich w Krakowie 6.09.2009 – 11.09.2009. Profesor Ga³¹zka by³ przewodnicz¹cym Komitetu
Programowego Zjazdu.  Profesorowi Robertowi R. Ga³¹zce dziêkujê za przyjazd do Czêstochowy i wyg³oszenie wyk³adu
mimo wielu obowi¹zków.

28. Seminarium Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego Akademii im. Jana D³ugosza by³o jednoczeœnie Seminarium
Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego Towarzystwa Fizycznego. Prowadz¹cy Seminarium i autor notatki, otwieraj¹c
Seminarium, powiedzia³: „Poniewa¿ jest to pierwsze seminarium w tym (2009/2010) Roku Akademickim zanim przejdê do
Seminarium poproszê wszystkich o powstanie. 10 lat temu, 21.07.1999 roku odszed³ Docent dr Bogdan Ca³usiñski,
w latach 1971 – 1977 pierwszy Dziekan Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego Wy¿szej Szko³y Nauczycielskiej a od roku
1974 Wy¿szej Szko³y Pedagogicznej w Czêstochowie, obecnie Akademii im. Jana D³ugosza. Docent Ca³usiñski opublikowa³
83 prace, których by³ autorem b¹dŸ wspó³autorem, w wiêkszoœci w czasopismach o zasiêgu miêdzynarodowym. Docent
Ca³usiñski wypromowa³ trzech doktorów: dr Ewê Jakubczyk, dr Jadwigê Olesik, dr. (obecnie Profesora) Jacka Filipeckiego.
By³ wspó³za³o¿ycielem i pierwszym przewodnicz¹cym Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego Towarzystwa Fizycznego.
Natomiast 1 stycznia 2009 roku minê³a 75-ta rocznica urodzin Docenta Ca³usiñskiego”. Zebrani minut¹ ciszy uczcili pamiêæ
Docenta Ca³usiñskiego.

Wojciech Gruhn
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Zorganizowana konferencja by³a trzeci¹ z cyklu
spotkañ poœwiêconych „Podstawom edukacji…”,
których pomys³odawc¹ i inicjatorem jest dr hab. prof.
AJD Andrzej Gofron. Wziê³o w niej udzia³ 33
uczestników reprezentuj¹cych zarówno AJD, jak
i œrodowiska naukowe z terenu ca³ego kraju oraz
zagranicy. Proponowane odniesienia konferencji, to
z jednej strony ujêcie kategorii podmiotu, które jest
typowe dla modernistycznego (pozytywistycznego)
modelu nauki. Z drugiej strony - to swoiœcie rozumiana
„filozofia edukacji”, która nie opowiada siê za
uproszczonymi kierunkami dydaktycznymi czy edukacj¹
„pozytywn¹”. Celem konferencji by³o podjêcie problemu
wzajemnych relacji miêdzy takimi kategoriami jak
podmiot, edukacja, komunikacja – dyskurs.

Uroczystego otwarcia konferencji dokona³
Prodziekan ds. Nauki - dr hab. prof. AJD Ryszard
Zarzeczny, który powita³ i zaprosi³ przyby³ych goœci do

naukowej debaty. W uroczystoœci otwarcia III Miêdzynarodowej Konferencji Naukowej „Podstawy edukacji. Podmiot w
dyskursie pedagogicznym” uczestniczyli tak¿e przedstawiciele w³adz uczelni: Prorektor ds. Nauki - prof. dr hab. Józef
Drabowicz oraz Prorektor ds. Nauczania i Wychowania - dr hab. prof. AJD Eligiusz Ma³olepszy.

Wychodz¹c od krytycznej refleksji nad tez¹ Sokratesa o politycznej funkcji wszelkiego wychowania, obrady rozpoczê³a
prof. dr hab. Astrid Mêczkowska-Christiansen z Elbl¹skiej Uczelni Humanistyczno-Ekonomicznej. W swym referacie
autorka unaoczni³a, w jaki sposób zjawisko politycznoœci, w jego rozumieniu przedstawianym przez Hannah Arendt, mo¿e
zostaæ w³¹czone w aktualne rozwa¿ania nad kszta³towaniem podmiotu wychowania jako podmiotu zbiorowego.

Du¿ym zainteresowaniem cieszy³y siê wyst¹pienia goœci zagranicznych, nale¿¹cych do grona œwiatowej s³awy
konsultantów do spraw edukacji, w tym: Dr. Freda Donaldsona – terapeuty i wyk³adowcy University of Washington and
California State Hayward oraz Hubertusa von Schoenebecka, który w swej prezentacji Be Yourself ! The postmodern
way to the child: More authenticity - less pedagogy stara³ siê wyjaœniæ zasady samoakceptacji, a tak¿e ¿ycia wolnego
od manipulacji wychowawczej. Dr Fred Donaldson w pierwszym dniu konferencji przedstawi³ za³o¿enia metody „Original
Play™” maj¹cej zastosowanie w walce z przemoc¹, natomiast w dniu kolejnym wraz z mgr Jolant¹ Graczykowsk¹
(przedstawicielem i koordynatorem programu „Original Play™” oraz „The Sanctuary Alliance” w Europie) zaprosi³
uczestników do udzia³u w warsztatach, które mia³y na celu doœwiadczenie mo¿liwoœci przekszta³cenia g³êboko
zakorzenionych, negatywnych wzorców i schematów zachowañ w nawyki oparte na poczuciu bezpieczeñstwa
i przynale¿noœci. W warsztatach licznie uczestniczyli studenci i nauczyciele akademiccy AJD, którym stworzono szansê
kreowania bezpiecznej przestrzeni dla wyra¿ania w³asnej agresji oraz poczucia przynale¿noœci jako alternatywy dla lêku
i rywalizacji.

Szczególnie wyczekiwana by³a sesja poœwiêcona twórczoœci ks. prof. dr hab. Janusza Tarnowskiego, którego kierunki
pracy wyznaczane przez chrzeœcijañsk¹ pedagogikê personalno-egzystencjaln¹ doskonale wpisywa³y siê w problematykê
zorganizowanej konferencji. Niestety, ze wzglêdu na stan zdrowia, szanowny goœæ nie móg³ pojawiæ siê osobiœcie, jednak
dziêki profesjonalnym rozwi¹zaniom technicznym zosta³a nawi¹zana ³¹cznoœæ telefoniczna, która pozwoli³a zarówno
Profesorowi, jak i uczestnikom na wzajemny kontakt i podjêcie rozwa¿añ nad istot¹ pe³nego szacunku i mi³oœci dialogu

PODSTAWY EDUKACJI.
PODMIOT W DYSKURSIE PEDAGOGICZNYM

Na zaproszenie Zak adu Pedagogiki Ogólnej i Metodologii Bada! w dniach 16-17 listopada 2009 roku odby a

si" na Wydziale Pedagogicznym kolejna Mi"dzynarodowa Konferencja Naukowa.

Fot.: W. So³tysiak
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pedagogicznego, dialogu, który nie narusza wolnoœci wychowywanego.
O tym, ¿e kategorie „autentyzm”, „dialog”, „spotkanie”, „zaanga¿owanie” maj¹ charakter uniwersalny, a za³o¿enia

formu³owane w optyce ks. prof. J. Tarnowskiego s¹ mo¿liwe do zastosowania œwiadczy³y prezentacje m.in. uczestników
wywodz¹cych siê ze œrodowiska skupionego wokó³ Towarzystwa Edukacji Otwartej (TEO) – staraj¹cego siê realizowaæ
postulaty edukacji zindywidualizowanej. Przedstawiciele
placówek ALA (Autorskie Licea Artystyczne i Akademickie)
we Wroc³awiu i Czêstochowie opowiedzieli o niezwyk³ych
rezultatach, jakie przynosi wdra¿anie do praktyki edukacyjnej
za³o¿eñ pedagogiki personalno-egzystencjalnej.

Podsumowania oraz uroczystego zakoñczenia konferencji
dokona³ Dyrektor Instytutu Pedagogiki - dr hab. prof. AJD
Kazimierz Rêdziñski.

Mamy nadziejê, ¿e propozycje uczestników III
Miêdzynarodowej Konferencji Naukowej „Podstawy edukacji.
Podmiot w dyskursie pedagogicznym” sta³y siê inspiracj¹ do
kontynuowania naukowych rozwa¿añ nad kategori¹ podmiotu
w przestrzeni edukacyjnej i pouczaj¹c¹ konfrontacj¹ we
wspólnej debacie naukowej.

Beata £ukasik

PRACOWNICY SOCJALNI I WOLONTARIUSZE

W SYSTEMIE POMOCY SPO ECZNEJ

10 grudnia 2009 roku w sali sesyjnej Starostwa Powiatowego odby³o
siê cykliczne Sympozjum Naukowe pt. „Pracownicy socjalni
i wolontariusze w systemie pomocy spo³ecznej”, nad którym honorowy
patronat sprawowa³ Starosta Powiatu Czêstochowskiego. Sympozjum
zosta³o zorganizowane dziêki wspó³pracy Zak³adu Pracy Socjalnej Akademii
im. Jana D³ugosza w Czêstochowie, Starostwa Powiatowego
w Czêstochowie oraz Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie
w Czêstochowie.

Tegoroczne spotkanie uroczyœcie otworzyli: Starosta Powiatu
Czêstochowskiego – Andrzej Kwapisz, Wiceprezydent Miasta
Czêstochowy - Ryszard Majer, Prodziekan Wydzia³u Pedagogicznego
dr Zbigniew Wieczorek, a tak¿e wspó³organizatorka Sympozjum dr Mariola
Mirowska – Zastêpca Dyrektora Instytutu Pedagogiki, Kierownik Zak³adu

Pracy Socjalnej. Udzia³ w nim wziêli równie¿ studenci i pracownicy AJD, a tak¿e Robert Kêpa - Pe³nomocnik Prezydenta
Miasta Czêstochowy ds. Organizacji Pozarz¹dowych, prof. dr hab. Felicjan Bylok z Politechniki Czêstochowskiej oraz
przedstawiciele: Miejskiego Oœrodka Pomocy Spo³ecznej w Czêstochowie, Dziennego Domu Pobytu dla Osób
z Upoœledzeniem Umys³owym w Czêstochowie, Czêstochowskiego Towarzystwa Profilaktyki Spo³ecznej, Stowarzyszenia
Wzajemnej Pomocy „Agape”, Banku ¯ywnoœci w Czêstochowie i Fundacji Chrzeœcijañskiej „Adullam”. W programie
konferencji znalaz³y siê równie¿ wyst¹pienia pracowników naukowych Uniwersytetu Opolskiego oraz Uniwersytetu
£ódzkiego. Tegorocznemu Sympozjum Naukowemu przyœwieca³a idea ukazania problemu integracji pracowników socjalnych
oraz wolontariuszy dzia³aj¹cych zarówno w instytucjach pomocy spo³ecznej, jak i w innych organizacjach. Referaty
wy³goszone podczas sypozjum zostan¹ zebrane i uka¿¹ siê w postaci publikacji ksi¹¿kowej.

Agata Siwek

Fot.: W. So³tysiak

Fot.: www.czestochowa.powiat.pl
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W dniach 8-9 paŸdziernika 2009 roku odby³a siê Miêdzynarodowa Konferencja Naukowa
nt. „Polska wobec zagro¿enia wojennego w 1939 roku”, zorganizowana przez Instytut Nauk
Politycznych Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie, w zwi¹zku z obchodzon¹ 70.
rocznic¹ wybuchu drugiej wojny œwiatowej. Uczestniczyli w niej polscy naukowcy z Akademii
im. Jana D³ugosza, Uniwersytetu Wroc³awskiego, Uniwersytetu Humanistyczno-
Przyrodniczego im. Jana Kochanowskiego (Filia w Piotrkowie Trybunalskim), Akademii
Podlaskiej w Siedlcach, Pañstwowej Wy¿szej Szko³y Zarz¹dzania we W³oc³awku, Akademii
Obrony Narodowej w Warszawie, a tak¿e goœcie z Ukrainy reprezentuj¹cy Narodowy
Uniwersytet Wo³yñski im. Lesi Ukrainki w £ucku, Narodow¹ Akademiê Nauk Ukrainy,
Pañstwowy Uniwersytet Pedagogiczny im. Iwana Franki.

Otwarcia konferencji i powitania goœci dnia 8 X 2009 roku dokona³ Prof. nadzw. dr hab. Henryk Æwiêk z INP AJD.
Nastêpnie g³os zabrali: Prorektor ds. Nauki Prof. dr hab. Józef Drabowicz, Dziekan Wydzia³u Filologiczno-Historycznego
AJD Prof. nadzw. dr hab. Dariusz Z³otkowski, Dyrektor Instytutu Historii AJD dr Marceli Antoniewicz oraz Dyrektor Instytutu
Nauk Politycznych Prof. nadzw. dr hab. Jerzy Sielski. W imieniu prezydenta miasta Czêstochowa, Tadeusza Wrony, wyst¹pi³
naczelnik Wydzia³u Kultury i Sztuki UM Ireneusz Kozera. Podkreœli³ on wartoœæ tematyki obrad dla wspó³czesnej Polski, ale
te¿ Europy, koniecznoœæ „odpowiedzialnoœci za przysz³oœæ, przygotowania do niej miasta, pañstwa i spo³eczeñstwa”.

Uroczysta inauguracja mia³a miejsce w gmachu g³ównym Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie w sali kinowej.
W obradach wziê³o udzia³ ³¹cznie 21 osób, w tym 5 goœci z Ukrainy. Swoj¹ obecnoœæ licznie zaznaczyli tak¿e studenci AJD,
zasiadaj¹c wœród s³uchaczy konferencji. Obrady zosta³y podzielone na dwie czêœci. Sesja plenarna zosta³a poprowadzona
przez Dyrektora INP AJD, Prof. nadzw. dr. hab. Jerzego Sielskiego. W tej czêœci konferencji udzia³ wziêli:
Prof. dr hab. Wojciech Wrzesiñski, Prof. dr hab. Lech Wyszczelski, Prof. nadzw. dr hab. Henryk Æwiêk, Prof. dr hab. Myko³a
Kuczerepa i Prof. dr hab. Myko³a Lytwyn. Zró¿nicowany zakres prezentowanej problematyki pierwszej czêœci obrad obejmowa³
zagadnienia dotycz¹ce: sytuacji polityczno-militarnej Polski, charakteru politycznych i wojskowych w³adz polskich, aktywnoœci
polskiego wywiadu, specyfiki polskiej propagandy w obliczu drugiej wojny œwiatowej, jak równie¿ stosunków polsko-
ukraiñskich. Sesja plenarna zakoñczy³a siê dyskusj¹. Obrady poprowadzi³ Prof. nadzw. dr hab. Zdzis³aw Cutter z Zak³adu
Najnowszej Historii Politycznej, Dyplomacji i Bezpieczeñstwa Instytutu Nauk Politycznych AJD. W tej czêœci obrad udzia³
wziêli: Prof. dr hab. Wojciech W³odarkiewicz, mgr Joanna Bochaczek-Tr¹bska, doc. dr Oksana Timoszenko, doc. dr Rus³ana
Pop, dr Iryna Bojko, dr Pawe³ Dzieciñski, dr Danuta Gibas-Krzak oraz dr Adam Nogaj. Podczas trwania tej czêœci konferencji
autorzy referowali m.in. sytuacjê wobec zagro¿enia wojennego w Polsce i Europie. Zaprezentowane zosta³y problemy dotycz¹ce:
geopolitycznej sytuacji Polski w okresie zagro¿enia wojennego, systemu bezpieczeñstwa wewnêtrznego pañstwa, roli Policji
Pañstwowej w obliczu wojny oraz niemieckiej oceny rozpoznania Wojska Polskiego. W ramach obrad równie¿ nie zabrak³o
poparcia wyst¹pieñ materia³em multimedialnym.

Uczestnicy konferencji po zamkniêciu merytorycznej czêœci udali siê do
Wojewódzkiego Oœrodka Metodycznego w Z³otym Potoku. Referenci wziêli
udzia³ w uroczystej kolacji, w ramach której przewidziana zosta³a nie tylko
czêœæ integracyjna, ale przede wszystkim mo¿liwoœæ nawi¹zania kontaktów,
wymiany opinii i refleksji zwi¹zanych z organizacj¹ konferencji.

W drugim dniu konferencji, 9 paŸdziernika 2009 roku, w Z³otym Potoku
uczestnicy wziêli udzia³ w dyskusji, której celem by³o podsumowanie konferencji
i wnioski merytoryczne. Nastêpnie uczestnicy wrócili do Czêstochowy.

Wymiernym rezultatem miêdzynarodowej konferencji naukowej
w Czêstochowie „Polska wobec zagro¿enia wojennego w 1939 roku”, jest
zebrany materia³ pokonferencyjny w postaci artyku³ów, stanowi¹cych podstawê
przygotowywanej publikacji naukowej.

Anna Zasuñ

„POLSKA WOBEC ZAGRO!ENIA
WOJENNEGO W 1939 ROKU”

Uczestnicy konferencji, fot.: arch.
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II Konferencja ¯ydzi Czêstochowianie jest chronologiczn¹ i problemow¹ kontynuacj¹ czêœci pierwszej. Akcent
w I Konferencji naukowej ¯ydzi Czêstochowianie – Wspó³istnienie, Holocaust, Pamiêæ /Czêstochowa 22 – 23 kwietnia
2004r/ zosta³ po³o¿ony na przypomnienie pokoleniom urodzonym po II wojnie œwiatowej wk³adu ¿ydowskiej spo³ecznoœci
w rozwój Czêstochowy i tragediê holocaustu. Druga Konferencja poœwiêcona bêdzie losom ¯ydów Czêstochowian i ich
potomków, którzy prze¿yli shoah, a ¿yciowe losy zwi¹zali z odbudowanym pañstwem Izrael b¹dŸ te¿ innymi krajami
œwiata w kolejnej dla czêstochowskiej spo³ecznoœci diasporze po II wojnie œwiatowej.

Wielka deportacja rozpoczê³a siê rankiem 22 wrzeœnia 1942 roku, by³a ona tragicznym koñcem dynamicznie
i wszechstronnie rozwijaj¹cej siê do czasów II wojny œwiatowej spo³ecznoœci ¿ydowskiej w Czêstochowie. W tych pe³nych
grozy i ludzkiej rozpaczy dniach, co trzeci dzieñ ze stacji kolejowej „Warta” odchodzi³ do Treblinki transport skazanych na
œmieræ, obywateli pañstwa polskiego, mieszkañców Czêstochowy, ¯ydów. Z oko³o 50 tys. ¯ydów, st³oczonych
w czêstochowskim getcie, niemieccy okupanci Polski pozostawili w mieœcie skazanych na ³askê swoich Panów oko³o
5 tysiêcy niewolników. Przyjmuje siê, ¿e wówczas oko³o 1,5 tysi¹ca ¯ydów, g³ównie osób starszych i dzieci ukrywa³o siê
jeszcze na terenach getta. W czerwcu 1943 r. podczas likwidacji ma³ego getta zamordowano oko³o 1,5 tysi¹ca ¯ydów.
Kolejne represje, selekcje i masowe egzekucje systematycznie zmniejsza³y liczbê pozostaj¹cych przy ¿yciu ¯ydów.
Czêstochowa by³a jedynym miastem, na polskich terenach, gdzie po wszystkich deportacjach Niemcy utworzyli 4 obozy
pracy przymusowej dla ¯ydów, w których znajdowa³o siê 10990 wiêŸniów, w tym 3490 z samej Czêstochowy, a z innych
miast i miasteczek 7500. By³a te¿ jedynym miastem, w którym uda³o siê uratowaæ 5194 ̄ ydów, w tym 2578 pochodz¹cych
z Czêstochowy. W ci¹gu 3 miesiêcy ¯ydzi z innych miast opuœcili Czêstochowê. W tym czasie z terenów niemieckich,
zajêtych przez Armiê Czerwon¹ przyby³o 1185 ¯ydów wêgierskich, czeskich, rumuñskich, francuskich, holenderskich,
austriackich, jugos³owiañskich, belgijskich i 1 grecki. Po kilku tygodniach oni tak¿e opuœcili miasto.

Konferencja, której celem jest przybli¿enie owej tematyki sk³adaæ ma siê z dwóch czêœci. I czêœæ zatytu³owana „Byæ
¯ydem w Polsce po II wojnie œwiatowej – to¿samoœci hybrydalne czy nowa to¿samoœæ ¿ydowska” zawiera³a g³osy
pracowników nauki: politologów, historyków, psychologów spo³ecznych, socjologów, które koncentrowa³y siê na nowych

determinantach kszta³towania siê
¿ydowskiej to¿samoœci po wy-
darzeniach II wojny œwiatowej.
Podejmowana dyskusja wi¹za³a siê
zatem m.in. z: nowymi uwarunko-
waniami ustrojowymi i politycznymi
w Polsce po II wojnie œwiatowej,
zmian¹ miêdzynarodowych uwarun-
kowañ politycznych i cywilizacyjnych
po II wojnie œwiatowej, zmianami
cywilzacyjnymi po II wojnie
œwiatowej, ¿yw¹ pamiêci¹ tragedii
holocaustu, likwidacj¹ kultury
¿ydowskiej, zniszczeniem przez
hitlerowców oœrodków kultury reli-
gijnej (synagogi, cmentarzy, mykw),
stratami ortodoksyjnej i religijnej
ludnoœci ¿ydowskiej, zniszczeniami
ekonomicznej podstawy rozwoju

II Mi"dzynarodowa Konferencja !ydzi Cz"stochowianie

WSPÓ ISTNIENIE, HOLOCAUST, PAMI!"
LOSY !YDÓW CZ#STOCHOWIAN 1945 – 2009

Cz"stochowa, 19 pa$dziernika 2009 r.

Otwarcie konferencji, fot.: P. Urbaniak
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kultury ¿ydowskiej opartej na tradycji i religii, przerwanymi wielopokoleniowymi wiêzami rodzinnymi.
W czêœci drugiej znalaz³y siê relacje, wspomnienia i g³osy w dyskusji uczestników kolejnego spotkania w Czêstochowie

¯ydów Czêstochowian i ich potomków. Ta czêœæ konferencji zosta³a zorganizowana z inicjatywy Zygmunta Rolata, wci¹¿
pe³nego energii, wielkiego humanisty, mecenasa sztuki a przede wszystkim Syna Narodu ¯ydowskiego, który jest dumny
z czêstochowskich korzeni swojej rodziny, Stanów Zjednoczonych, pañstwa, w którym mieszka i Izraela  – odrodzonej
ojczyzny wszystkich ¯ydów. Kolejne spotkanie ¯ydów Czêstochowian w mieœcie, do którego rozwoju istotny wk³ad
wnosi³y tak¿e pokolenia rodzin ¿ydowskich, sta³o siê zatem elementem ci¹g³oœci i trwania. Nale¿y bowiem przyznaæ, ¿e
bez tych elementów trudno budowaæ indywidualn¹ to¿samoœæ, która jest przecie¿ cz¹stk¹ to¿samoœci zbiorowej ¯ydów.
Podejmowana w tym miejscu tematyka dotyczy³a: dylematów ¯ydów ocalonych z shoah, drogi do normalnoœci, wp³ywu
uwarunkowañ politycznych oraz przejawów antysemityzmu w powojennej Czêstochowie na normalizacjê ¿ycia spo³ecznoœci
¿ydowskiej, poszukiwañ œladów œwiata, który odszed³ oraz rodz¹cej siê przed uczestnikami wspólnej przysz³oœci.

Organizacji konferencji towarzyszy³ tak¿e szereg innych wydarzeñ, na które nale¿a³oby zwróciæ uwagê. Wœród nich
wyj¹tkowe znaczenie mia³y dwa przedsiêwziêcia zwi¹zane ze szczególnym uhonorowaniem miejsc tragedii mieszkañców
tutejszego getta. W pierwszej kolejnoœci dosz³o do ods³oniêcia pomnika pamiêci 40 tys. wywiezionych do Treblinki
czêstochowskich ¯ydów, autorstwa Samuela Willenberga. Przeciêcia symbolicznej wstêgi  dokonali m.in.: przedstawiciel
prezydenta RP, prezydent Czêstochowy Tadeusz Wrona, Zygmunt Rolat, Samuel Willenberg oraz Arye Edelist -
Przewodnicz¹cy Zwi¹zku ¯ydów Czêstochowian w Izraelu. Ponadto na œcianie budynku dawnych zak³adów Hasag-
Pelcery (potem We³nopol) ods³oniêto pami¹tkow¹ tablicê „¯ydowski Obóz Pracy Niewolniczej 1942-1945”. Ostatnim
akcentem dni poœwiêconych historii i wspó³czesnoœci ¯ydów Czêstochowian by³ wzruszaj¹cy i poruszaj¹cy koncert
w Filharmonii Czêstochowskiej, podczas którego œwiatowej s³awy wirtuoz Joshua Bell, zagra³ na skrzypcach Stradivariusa,
które by³y w³asnoœci¹ urodzonego w Czêstochowie Bronis³awa Hubermana.

Organizatorzy konferencji

KSI%!KI OD SERCA

Wac³aw Baczyñski (lwowiak blisko zwi¹zany ze œrodowiskiem kresowym,
wieloletni pracownik Uczelni) regularnie przekazuje Bibliotece G³ównej AJD
ksi¹¿ki. Przez kilka lat uzbiera³o siê tego kilkadziesi¹t pozycji
(z ró¿norodnych dziedzin nauki). - Mam du¿y szacunek dla ksi¹¿ek, który
wynios³em jeszcze z domu rodzinnego. Przez ca³e ¿ycie uda³o mi siê
zgromadziæ pokaŸny zbiór. Postanowi³em niektóre z tych ksi¹¿ek przekazaæ
do uczelnianej ksi¹¿nicy, tak by inni te¿ mogli z nich korzystaæ – t³umaczy
Wac³aw Baczyñski.

W tym miejscu warto wymieniæ równie¿ innych, którzy maj¹ nie tylko
serdeczny i ciep³y stosunek do ksi¹¿ek, ale równie¿ potrafi¹ siê nimi dzieliæ
z innymi czytelnikami. Wœród darczyñców w ostatnim czasie zas³uguj¹ na
uwagê nastêpuj¹ce nazwiska:

- Dr hab. Andrzej Nowakowski - autor prac z zakresu nauk
humanistycznych oraz historii kultury fizycznej i sportu;

-  El¿bieta Cichla-Czarniawska - poetka, z pochodzenia czêstochowianka
mieszkaj¹ca w Lublinie, od lat przesy³aj¹ca do naszej biblioteki swoje tomiki
wierszy;

- Karolina Œciegienny - przekaza³a bibliotece album pt. „Ars longa - vita
brevis” poœwiêcony twórczoœci artysty plastyka W³odzimierza Œciegiennego.

Oprócz tego, w darze, przekazuj¹ Bibliotece pojedyncze egzemplarze zarówno pracownicy Akademii, Politechniki
Czêstochowskiej, jak i inne osoby, które swój dorobek chc¹ zaprezentowaæ szerszemu odbiorcy.

Marek Makowski

Wac³aw Baczyñski, fot.: MM
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MARKETING W BIBLIOTECE
Organizowana w dniach 24-26 czerwca 2009 roku przez Bibliotekê Uniwersyteck¹ im. Jerzego Giedroycia

w Bia³ymstoku II Ogólnopolska Konferencja Naukowa Marketing wewnêtrzny i zarz¹dzanie zasobami ludzkimi

w bibliotece potwierdzi³a istniej¹c¹ od kilku lat tendencjê koncentrowania strategii marketingowych organizacji komercyjnych
i non profit na pracownikach. Doceniony przez zarz¹dzaj¹cy korporacjami marketing personalny oraz œwiadomoœæ jego
niezaprzeczalnego wp³ywu na sukces instytucji, zdaj¹ siê docieraæ powoli i z trudem (zahamowane przez kryzys gospodarczy)
do szkó³ wy¿szych i ich bibliotek.

Problematyka konferencji obejmowa³a nastêpuj¹ce zagadnienia: politykê personaln¹ (integrowanie, motywowanie,
rozwój pracowników, system oceny zatrudnionych), badanie potrzeb i satysfakcji pracowników, pojêcie klienta
wewnêtrznego, kulturê organizacyjn¹, marketing relacji, tworzenie nowego wizerunku bibliotekarza. Podczas trzech dni
obrad zaprezentowano dwadzieœcia dziewiêæ referatów przygotowanych przez bibliotekarzy i pracowników naukowych
z ca³ego kraju. W konferencji wziê³o udzia³ ok. 100 osób - pracownicy bibliotek, Instytutów Informacji Naukowej
i Bibliotekoznawstwa, a tak¿e przedstawiciele firm ksiêgarskich i wydawniczych.

W referacie Employer i internal branding w bibliotece naukowej – budowanie wizerunku organizacji przez

i wœród bibliotekarzy, który na wy¿ej wymienionej konferencji mia³y mo¿liwoœæ zaprezentowaæ pracownice Biblioteki
G³ównej AJD Agata Bo¿ek i Lena Kamiñska-Mazur zosta³y zanalizowane strategie z pogranicza brandingu i marketingu
wewnêtrznego, polegaj¹ce na budowaniu pozytywnego wizerunku organizacji (jej marki), w tym jej wizerunku jako
pracodawcy wœród obecnych i potencjalnych pracowników.

Biblioteka stanowi istotny element szko³y wy¿szej i tak jak ona zarz¹dza ró¿nego typu zasobami, w tym zasobami
kadrowymi maj¹cymi decyduj¹cy wp³yw na sukces organizacji Jej us³ugi, zasoby, infrastruktura maj¹ istotne znaczenie
w dzia³alnoœci naukowo - dydaktycznej uczelni, jednoczeœnie wp³ywaj¹ na poziom kszta³cenia studentów. Od jakoœci us³ug

BIBLIOTEKARZ
– ZAWÓD CZY POWO ANIE?

W dniach 2-4 wrzeœnia 2009 odby³a siê ogólnopolska konferencja naukowa bibliotekarzy „Bibliotekarz – zawód czy
powo³anie?”, któr¹ zorganizowa³a Wy¿sza Szko³a Zarz¹dzania w Gdañsku. Udzia³ w niej wziêli bibliotekarze z bibliotek
uczelni pañstwowych, niepañstwowych, a tak¿e bibliotekarze bibliotek pedagogicznych. W trakcie obrad poruszano tematy
dotycz¹ce zmiany stereotypowego wizerunku bibliotekarza funkcjonuj¹cego w spo³eczeñstwie. Uczestnicy  mieli okazjê
zapoznaæ siê z wynikami badañ ankietowych dotycz¹cych motywów wyboru zawodu bibliotekarza, postrzegania
pracowników biblioteki przez studentów. Du¿o uwagi poœwiêcono zjawisku stresu oraz syndromu wypalenia zawodowego
wœród bibliotekarzy.

W referacie „Blog – autoportret domniemany wspó³czesnego bibliotekarza”, który na tej  konferencji zaprezentowa³y
Iwona Mielczarek i Iwona Cichoñ, pracownice Oddzia³u Informacji i Bibliografii Biblioteki G³ównej AJD,  przedstawiono
zjawisko blogowania jako formê kreowania nowego, pozytywnego wizerunku bibliotekarza w Sieci.

Gwa³towny rozwój Internetu, powstanie nowych technologii, zmiana kompetencji u¿ytkowników spowodowa³y
przeobra¿enie sieci internetowej. Umo¿liwi³o to szybkie kontaktowanie siê ludzi znajduj¹cych siê setki kilometrów od
siebie. Przyk³adem mog¹ byæ komunikatory internetowe, tj. Gadu-gadu, Tlen, ICQ, IRC, poczta elektroniczna, chat,
programy typu Skype. Jedn¹ z nowszych form komunikacji w Internecie jest blog.

Bloguj¹ przedstawiciele prawie wszystkich zawodów, wœród nich tak¿e bibliotekarze i przyszli adepci zawodu.
W naturze ludzkiej jest potrzeba dzielenia siê z innymi swoimi prze¿yciami, opiniami, ocenami. Ka¿da osoba pisz¹ca bloga
kreuje swój wizerunek w cyfrowej przestrzeni.

Dotychczasowy obraz bibliotekarza prezentowany w mediach, literaturze czy w filmie nie by³ zbyt pozytywny. Œwiat
mediów pos³uguje siê w swoich przekazach komunikacyjnych ³atwymi, uproszczonymi skojarzeniami. W tworzeniu
i utrwalaniu stereotypu du¿y udzia³ maj¹ œrodki masowego przekazu. Si³a oddzia³ywania Internetu wp³ywa na kszta³towanie
opinii oraz wzorów zachowañ kulturowych. Internet, bêd¹c medium o znacznej sile oddzia³ywania, mo¿e staæ siê narzêdziem
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oferowanych przez bibliotekê zale¿y ocena edukacyjnej oferty szko³y oraz pozytywna akredytacja prowadzonych przez
ni¹ kierunków. Za us³ugi biblioteczne odpowiedzialny jest personel biblioteki, zw³aszcza ten, który ma bezpoœredni kontakt
z jej u¿ytkownikami. Od wiedzy, kompetencji i umiejêtnoœci tych pracowników zale¿y presti¿ biblioteki, a tym samym
uczelni.

Biblioteka powinna zatem prowadziæ dzia³ania „w zakresie systemu spo³ecznego, maj¹cego na celu stworzenie
i utrzymanie wizerunku atrakcyjnego i odpowiedzialnego pracodawcy zarówno na zewnêtrznym, jak i na wewnêtrznym
rynku pracy, z którym warto siê zwi¹zaæ, gdy¿ rozwój indywidualny ka¿dego pracownika wyznacza kierunek rozwoju
ca³ej organizacji, co z kolei prowadzi do dalszego permanentnego samodoskonalenia jej cz³onków”.

Mechanizmy rynkowe, w tym sytuacja na rynku pracy, nie s¹ bez znaczenia w dzia³alnoœci bibliotek. W czasie
progresu gospodarczego biblioteka nierzadko musi zabiegaæ o wzglêdy potencjalnych i obecnych pracowników, którzy
maj¹ wtedy do wyboru atrakcyjniejsze miejsca pracy. Czas kryzysu mo¿e stanowiæ moment, kiedy ugruntowany zostanie
wizerunek biblioteki jako dobrego pracodawcy, dziêki czemu bêdzie ona mog³a pozyskaæ i utrzymaæ fachow¹ i kompetentn¹
kadrê. Zw³aszcza, ¿e o migracji zarobkowej nie mo¿emy nadal mówiæ w czasie przesz³ym dokonanym, a ni¿ demograficzny,
widoczny w szko³ach, wkrótce mo¿e byæ problemem rynku pracy. Absolwenci „bibliotekoznawstwa i informacji naukowej”
niekoniecznie musz¹ szukaæ pracy w bibliotekach naukowych. W du¿ych aglomeracjach konkurencjê dla bibliotek
akademickich na rynku pracy mog¹ stanowiæ biblioteki szkolne, pedagogiczne, publiczne oraz komercyjne firmy
infobrokerskie. Z powy¿szych wzglêdów warto bli¿ej przyjrzeæ siê dzia³aniom marketingowym typu employer i internal
branding i mo¿liwoœciom ich zastosowania w bibliotece naukowej.

Pojêcie employer branding zosta³o wprowadzone w Stanach Zjednoczonych, do Polski dotar³o na fali panuj¹cego
w ostatnich latach wzrostu gospodarczego i mocnego rynku pracownika. Koncepcja ta zak³ada, ¿e praca w konkretnej
firmie jest szczególnym towarem, który – jak ka¿dy inny – trzeba umiejêtnie sprzedaæ. Sukces w rywalizacji o talenty
mo¿na odnosiæ, buduj¹c silny wizerunek firmy jako atrakcyjnego pracodawcy, dziêki po³¹czeniu m¹drej strategii personalnej

kreowania nowego image’u bibliotekarza, jak równie¿ mo¿e utrwalaæ jego stereotypowy obraz.
Najwa¿niejsz¹ cech¹ odró¿niaj¹c¹ stronê internetow¹ od bloga jest mo¿liwoœæ komunikacji autora z czytelnikami.

Komunikacja w blogu opiera siê wy³¹cznie na pisemnych wiadomoœciach. Pisz¹c bloga mo¿na swobodnie wyra¿aæ swoje
myœli, emocje, nie nara¿aj¹c siê na atak jak w komunikacji bezpoœredniej. Badania potwierdzaj¹, ¿e ludziom ³atwiej otwarcie
mówiæ o swoich problemach w komunikacji on-line ni¿ w rzeczywistych kontaktach interpersonalnych. Przyczyny tej
mo¿na upatrywaæ w wiêkszej anonimowoœci i wiêkszej mo¿liwoœci kreowania w³asnego obrazu. W komunikacji on-line
istnieje mniejsze prawdopodobieñstwo bycia ura¿onym lub zranionym. Wszystko to sprawia, ¿e w cyberprzestrzeni
interlokutorzy maj¹ wiêksz¹ sk³onnoœæ do „otwarcia” i mówienia o sobie. Blog jest medium dwustronnym - nadawca
prowadzi dialog z odbiorc¹. Potencjalnym czytelnikiem
bloga mo¿e byæ ka¿dy u¿ytkownik Internetu. Blogger
pisze go z myœl¹ o odbiorcach, albowiem prowadzenie
dziennika internetowego tylko wtedy ma sens, gdy
znajduje czytelników.

W Internecie na stronie bibliotekarz.com znajduje
siê „Dziennik z blogów bibliotek i bibliotekarzy”1. Jest
to agregator wpisów z blogów bibliotekarskich
i bibliotecznych, gdzie gromadzone s¹ w jednym
miejscu posty z ró¿nych blogów.

Autorki referatu na podstawie przeanalizowanych
blogów przedstawi³y obraz wspó³czesnych
bibliotekarzy aktywnie uczestnicz¹cych w nowej,
wirtualnej rzeczywistoœci. Bloguj¹cy bibliotekarze
wbrew stereotypowi tworz¹ obraz nie tylko siebie, ale
i dynamicznie rozwijaj¹cej siê grupy zawodowej,
nieboj¹cej siê nowych technologii, œwietnie radz¹cej Uczestniczki konferencji, fot.: arch.
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sobie w nowej rzeczywistoœci spo³ecznej i medialnej. Wykorzystuj¹ najnowsz¹ technologiê do zaprezentowania siebie
i swojej profesji w wirtualnej rzeczywistoœci.

Wœród bloguj¹cych mo¿emy wyró¿niæ zarówno dyrektorów bibliotek, szeregowych pracowników, jak i studentów
bibliotekoznawstwa.

Blogi bibliotekarzy s¹ miejscem wymiany doœwiadczeñ, doskonalenia zawodowego. Informacje zawarte w blogach
s¹ doskona³ym sposobem zaprezentowania siebie, swoich prze¿yæ, opinii, ocen, ekspresj¹ w³asnych pogl¹dów.

Z eksploracji blogów wy³ania siê niezwykle barwna, kompetentna, maj¹ca wiele oryginalnych zainteresowañ osoba
wspó³czesnego bibliotekarza.

Blogi pe³ni¹ istotn¹ rolê w nawi¹zywaniu nowych kontaktów. S³u¿¹ wymianie tematów zawodowych, edukacyjnych,
kwestii naukowych, spe³niaj¹ funkcje informacyjne, komunikacyjne, opiniotwórcze, edukacyjne i marketingowe. Postronni
czytelnicy niebêd¹cy bibliotekarzami mog¹ zapoznaæ siê z problematyk¹ wspó³czesnego bibliotekarstwa, co wp³ywa na
zmianê postrzegania bibliotekarzy i bibliotek. Niejednokrotnie bloguj¹cy bibliotekarze przyczyniaj¹ siê do zmiany
stereotypowego obrazu bibliotekarza.

Nale¿y mieæ nadziejê, ¿e kreowany, pozytywny obraz osi¹gnie efekt w postaci wizerunku zgodnego z intencjami
bibliotekarzy. Charakter pracy bibliotekarza wymaga koniecznoœci ci¹g³ego doskonalenia, podnoszenia swoich kwalifikacji.
Ka¿dy bibliotekarz na drodze autorefleksji powinien d¹¿yæ do budowania pozytywnego obrazu swojego zawodu
w spo³eczeñstwie oraz dostosowywaæ siê do wymogów wykonywanej profesji. Wizerunek tworzy siê poprzez powtarzaj¹ce
siê kontakty spo³eczne, a wzbogaca siê w miarê rozwoju osoby, dziêki nowym doœwiadczeniom oraz doskonaleniu warsztatu
pracy twórczej. Wspó³czesny bibliotekarz jest jak drogowskaz pomagaj¹cy poruszaæ siê w œwiecie nat³oku informacji
wa¿nych i wa¿kich. Wymiana myœli wœród bloguj¹cych bibliotekarzy sprzyja rozwojowi bibliotekoznawstwa i informacji
naukowej. Bloguj¹cy bibliotekarze maj¹ œwiadomoœæ roli, jak¹ pe³ni¹ ich blogi w œwiadomoœci spo³ecznej.

Wszystkie referaty zaprezentowane na konferencji spotka³y siê z du¿ym zainteresowaniem uczestników, wzbudzaj¹c
dynamiczn¹ dyskusjê zwi¹zan¹ z problematyk¹ wizerunku i przysz³oœci zawodu wspó³czesnego bibliotekarza.

Iwona Cichoñ, Iwona Mielczarek
1 http://bibliotekarz.com  [dostêp: 5 kwietnia 2009]

z zarz¹dzaniem mark¹ i komunikacj¹. Inaczej mówi¹c, „employer branding to œwiadome budowanie wizerunku organizacji
jako doskona³ego miejsca pracy dla obecnych pracowników oraz wszystkich grup przysz³ych interesariuszy”.

Dzia³ania employer branding mo¿na podzieliæ na dwa typy, w zale¿noœci od grupy, do której s¹ adresowane:
- employer branding wewnêtrzny – skierowany do obecnych pracowników firmy. Skupia siê g³ównie na

tworzeniu przyjaznej atmosfery w pracy i mo¿liwoœci rozwoju personelu. Przyk³adem takich dzia³añ jest:
inwestowanie w kapita³ ludzki poprzez szkolenia, organizacjê wyjazdów integracyjnych, wydawanie gazetek
firmowych

   - employer branding zewnêtrzny – skierowany g³ównie do potencjalnych pracowników. Celem tych dzia³añ
jest stworzenie wizerunku jako atrakcyjnego pracodawcy na zewnêtrznym rynku pracy.

Wspólne konotacje z employer branding wewnêtrznym ma internal branding. Obie koncepcje adresowane s¹ do tej
samej grupy docelowej – do aktualnie zatrudnionej kadry.

Celem internal branding jest identyfikacja pracowników z mark¹ firmy. W koncepcji wykorzystywane s¹ narzêdzia
z zakresu komunikacji wewnêtrznej, marketingu personalnego i zarz¹dzania mark¹. Do partycypacji pracowników
w kreowaniu marki „bibliotecznej” w istotny sposób przyczyni siê w³aœciwa i przemyœlana komunikacja wewnêtrzna.
Dobór narzêdzi komunikacji wewnêtrznej musi byæ adekwatny do wielkoœci biblioteki, charakteru wykonywanej pracy,
relacji interpersonalnych, kultury organizacyjnej, mo¿liwoœci finansowych oraz kompetencji kadry kierowniczej. Prawid³owa
komunikacja wewnêtrzna powinna byæ dwupoziomowa: horyzontalna (pozioma) i wertykalna (pionowa). Obie umo¿liwiaj¹
wymianê informacji w dwóch kierunkach (prze³o¿eni – podw³adni, podw³adni – prze³o¿eni), w sposób formalny
i nieformalny. Oprócz bezpoœredniego kontaktu istnieje ca³a gama mo¿liwoœci komunikowania siê wewn¹trz organizacji;
zaczynaj¹c od sposobów tradycyjnych, takich jak tablice og³oszeniowe, biuletyny wewnêtrzne, broszury, po nowoczesne:
pocztê elektroniczn¹, intranet.

Komunikacja wewnêtrzna nie polega tylko na informowaniu, ale tak¿e na edukowaniu pracowników, by mogli zrozumieæ
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i zaakceptowaæ misjê biblioteki i planowane kierunki jej rozwoju. Jest to mo¿liwe poprzez permanentne szkolenie, udzia³
w konferencjach, kursach, warsztatach, w czasie których pracownicy poszerzaj¹ wiedzê, doskonal¹ swoje umiejêtnoœci,
wymieniaj¹ doœwiadczenia i zapoznaj¹ siê z innowacjami. Ponoszenie kosztów zwi¹zanych z rozwojem pracownika jest
nieuniknione dla organizacji, które chc¹ byæ konkurencyjne. Dla wielu bibliotek szkolenia i inne formy rozwoju personelu
s¹ oczywistoœci¹ i s¹ na sta³e wpisane w strategie, ale s¹ i takie, dla których szkolenia, nawet kadry kierowniczej s¹
rzadkoœci¹ i dylematem zwi¹zanym z ponoszonymi kosztami. Ostatnia z opisywanych sytuacji czêsto ma miejsce
w bibliotekach akademickich, gdzie koszty finansowe s¹ skuteczn¹ barier¹ w kszta³ceniu kadry. Przez wykszta³conego,
kompetentnego, a tak¿e zaanga¿owanego pracownika mo¿na najskuteczniej zbudowaæ pozytywny wizerunek biblioteki
i osi¹gn¹æ wysok¹ jakoœæ oferowanych us³ug. Zaanga¿owanie mo¿liwe jest tylko wtedy, gdy doœwiadczenia pracownika
w bibliotece odpowiadaj¹ jego oczekiwaniom i zaspokajaj¹ jego podstawowe potrzeby. Projekty dotycz¹ce zaanga¿owania
powinny byæ ukierunkowane na to, co jest dla efektywnoœci firmy najistotniejsze. Edukacja, motywowanie, integrowanie
i aktywowanie pracowników w organizacji powoduje, ¿e ci ostatni staj¹ siê ambasadorami jej marki.

Employer i internal branding szczególne znaczenie w procesie kreowania wizerunku organizacji przypisuj¹
pracownikom, którzy s¹ jednoczeœnie jej reprezentantami i wspó³autorami oraz odbiorcami. Temat ten jest wa¿ny
z punktu widzenia ka¿dej organizacji, du¿ej i ma³ej, poniewa¿ czêsto przes¹dza o sukcesie marki. Silna marka organizacji
zarówno na wewnêtrznym, jak i na zewnêtrznym rynku determinuje skutecznoœæ podejmowanych w niej dzia³añ, zwiêksza
jej konkurencyjnoœæ. Pozytywnym efektem wprowadzenia przez biblioteki analizowanych powy¿ej strategii marketingowych,
mo¿e byæ podniesienie presti¿u biblioteki, które doprowadzi do zrozumienia mo¿liwoœci biblioteki, a tym samym do
popularyzacji jej us³ug.

 Agata Bo¿ek
Lena Kamiñska-Mazur

„...ja ciê przeprowadzê przez teatr œwiata...”

J. S³owacki Krak

W Bibliotece G³ównej w paŸdzierniku 2009 roku zaprezentowano kolejn¹ wystawê, a w historii Biblioteki ju¿ 70. – pt.
„Od teatru do dramatu i od dramatu do teatru”, poœwiêcon¹ ¿yciu, twórczoœci i recepcji teatralnej dramatów Juliusza
S³owackiego. Chcieliœmy  w ten sposób uczciæ 200-lecie urodzin i 160-lecie œmierci naszego wieszcza w ustanowionym
przez Sejm Roku Juliusza S³owackiego. Inspiratork¹ tytu³u wystawy i autork¹ wstêpu do katalogu by³a dr hab. Anna Wypych-
Gawroñska, prof. AJD. Juliusz S³owacki – poeta, dramatopisarz, jeden z najwybitniejszych twórców romantycznych, nazywany
obok A. Mickiewicza i Z. Krasiñskiego -  „wieszczem”, mimo i¿ ¿y³ zaledwie 40 lat zostawi³ po sobie bogaty i ró¿norodny
dorobek literacki. Nasza ekspozycja przybli¿a³a wieszcza od mniej znanej strony -  teatru. S³owacki od najm³odszych lat a¿ do
œmierci by³ zafascynowany teatrem. Przysz³ego teatromana i dramatopisarza kszta³towa³y ju¿ doœwiadczenia wczesnego
dzieciñstwa i m³odoœci, w tym kultura domowa. W tym czasie nabra³ te¿ S³owacki zami³owania do udzielania siê w pracach
nad przedstawieniami przygotowanymi przez bywalców salonów i chêtnie przyjmowa³ zadania aktora, recytatora, lektora albo
suflera. W czasie emigracji S³owacki z zainteresowaniem œledzi³ teatr oficjalny i przejawy kultury widowiskowej w Londynie,
Pary¿u, Genewie i miastach w³oskich. Jego teatralne wizyty i zainteresowanie sztuk¹ sceniczn¹ mo¿emy zauwa¿yæ
w twórczoœci, np. w Krytyce krytyki i literatury , oraz listach adresowanych do matki i przyjació³. List do matki, W³ochy
1837: „Wczoraj wieczór przepêdzi³em na teatrze z kilku znajomymi i pozna³em siê z now¹ figur¹ komedii w³oskiej, to jest
z rodzajem Arlekina, który tu nosi nazwê Stenterello”.

Wystawa przedstawia³a zbiory Biblioteki, obrazuj¹ce ¿ycie i twórczoœæ Juliusza S³owackiego od narodzin a¿ po sprowadzenie
jego zw³ok do Polski. Zaprezentowano fragmenty listów pisanych z pobytu na emigracji do matki, a tak¿e wybranych utworów
nawi¹zuj¹cych do teatru oraz wypo¿yczone fragmenty dokumentacji inscenizacji dzie³ Juliusza S³owackiego, które zosta³y
przygotowane w Teatrze Dramatycznym im. Adama Mickiewicza w Czêstochowie (afisze, plakaty, projekty ubiorów
i scenografii oraz zdjêcia ze spektakli). Wystawa mia³a te¿ efektown¹ oprawê plastyczn¹.

Otwarcie wystawy odby³o siê dwukrotnie, gdy¿ nasza sala wystawowa nie pomieœci³a tak licznie przyby³ej m³odzie¿y
i zaproszonych goœci.

Teresa Kulisiewicz

WYSTAWA O S OWACKIM
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SZKOLENIE BHP DLA BIBLIOTEKARZY

26 listopada 2009 r. z inicjatywy Przewodnicz¹cego Komisji
Bezpieczeñstwa i Higieny Pracy  prof. dr. hab. Jaros³awa Kweclicha,
dyrektor Biblioteki G³ównej, mgr Alicja Raczyñska  goœci³a u siebie
Uczelnian¹ Komisjê BHP: Eugeniusza Andryszkiewicza, Leszka
Kokota, Eleonorê ̄ órañsk¹ oraz zaproszonych goœci: kierownika Dzia³u
Techniczno-Remontowego Bogdana Wo³owicza i Antoniego
B³aszczaka. W zebraniu brali równie¿ udzia³ kierownicy wszystkich
Oddzia³ów Biblioteki.

Przedmiotem obrad by³o omówienie zagadnieñ zwi¹zanych
z  zagro¿eniami biologicznymi wystêpuj¹cymi w Bibliotece, w aspekcie
przeprowadzonej przez Pañstwow¹ Stacjê Sanitarno-Epidemiologiczn¹ kontroli.

S³u¿ba BHP Uczelni przedstawi³a szczegó³owy wykaz tych¿e zagro¿eñ: py³ów, roztoczy, pleœni oraz omówi³a ich
wp³yw na zdrowie pracowników. Poinformowano zebranych, i¿ zosta³y zrealizowane zalecenia pokontrolne Sanepidu
w kwestii doposa¿enia pracowników Biblioteki w rêkawice ochronne. Przedstawiono równie¿ rozszerzon¹ kartê oceny
ryzyka zawodowego w œwietle obecnie obowi¹zuj¹cych przepisów.

W dalszej czêœci posiedzenia mgr E. Andryszkiewicz  przedstawi³ zebranym:
– informacje o wypadkach i chorobach zawodowych w AJD w ci¹gu ostatnich 5 lat;
– zamierzenia Uczelni w zakresie poprawienia jakoœci œwiadczenia us³ug w zakresie wstêpnych i okresowych

badañ lekarskich;
– wykaz zrealizowanych przez Uczelniê przedsiêwziêæ technicznych, budowlanych, organizacyjnych i remontowych

w celu poprawy warunków pracy, bhp
i stanu ochrony ppo¿.

W dyskusji podsumowuj¹cej po-
siedzenie zwrócono uwagê na koniecznoœæ
dalszych prac modernizacyjnych
w obiekcie przy ul. Armii Krajowej 36a,
a tak¿e w samej Bibliotece (wymiana
oœwietlenia, wyk³adzin, modernizacja
³azienek). Zwrócono uwagê na bie¿¹ce
problemy zwi¹zane z awaryjnoœci¹
instalacji elektrycznej i sieci komputerowej
spowodowanej rosn¹c¹ liczb¹ stanowisk
komputerowych, co powoduje zwiêkszone
obci¹¿enie dla istniej¹cych instalacji.

Na zakoñczenie zebrania cz³onkowie
Komisji BHP dokonali przegl¹du systemu
bezpieczeñstwa w pomieszczeniach
Biblioteki oraz sposobu przechowywania
ksi¹¿ek w magazynie bibliotecznym.
Uczestnicy spotkania, a tak¿e dyrekcja
i kadra kierownicza Biblioteki podkreœlili
zasadnoœæ tego typu spotkañ dla  poprawy
warunków pod wzglêdem bezpieczeñstwa
i higieny pracy.

Pracownicy Biblioteki

O FOTOGRAFII
W SZEROKIM KADRZE

Do 12 marca w Bibliotece G³ównej AJD mogliœmy ogl¹daæ wystawê
zatytu³owan¹ „Fotografia. Technologia-estetyka-historia”, która
prezentowa³a szereg publikacji zwi¹zanych z tym zagadnieniem,
wydawanych od pocz¹tków XX wieku po czasy wspó³czesne. Najstarsze
eksponowane na wystawie pozycje pochodz¹ z okresu poprzedzaj¹cego
I wojnê œwiatow¹. Wœród nielicznych podrêczników o charakterze
technologicznym autorstwa np. znanego lwowskiego artysty Józefa
Œwitkowskiego „Fotografia praktyczna w zarysie do u¿ytku amatorów”
(Lwów 1903), znalaz³a siê tak¿e pierwsza publikacja o fotografii traktowanej
jako sztuka. Jest to wypowiedŸ Roberta de la Sizeranne’a, którego refleksja
przet³umaczona zosta³a przez W³adys³awa Witwickiego i zamieszczona
w ksi¹¿ce „Podstawy kultury estetycznej” (Lwów 1907).

Prezentuj¹c wybór krajowych publikacji, przedstawiono równie¿
dzia³alnoœæ wydawnicz¹ pracowników Pracowni Fotografii Instytutu
Plastyki Akademii im. Jana D³ugosza. Efektem badañ zainicjowanych na
pocz¹tku lat 80. przez Aleksandra ̄ akowicza, do którego w 1984 r. do³¹czy³
Jerzy Piwowarski, a nastêpnie Dariusz Pleœniak, Kazimierz Gajewski, oraz
- krótkotrwa³o - Bogumi³ Rolek, s¹ publikacje dotycz¹ce wybranych
zagadnieñ historii polskiej fotografii.

Kuratorem wystawy by³ Jerzy Piwowarski.
Jerzy Piwowarski

Fot.: arch.
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PLANETARIUM

AKTYWNO&'
ASTRONOMICZNA

W ROKU 2009

W 2009 roku du¿o mówi³o siê o wa¿nych rocznicach astronomicznych w skali œwiata. Wspominano Keplera, za jego
dzie³o Astronomia Nova, ze s³ynnymi prawami ruchu planet, oraz Galileusza za u¿ycie przed 400 laty lunety do obserwacji
astronomicznych. Przypominano o l¹dowaniu cz³owieka na Ksiê¿ycu 40 lat temu. W Czêstochowie istnia³y równie¿
niema³e powody lokalne dla œwiêtowania Miêdzynarodowego Roku Astronomii.

Na pierwszy plan wysuwa siê 90. rocznica powo³ania w Czêstochowie przez Ks. Bonawenturê Metlera Towarzystwa
Przyjació³ Astronomii. 10 lat póŸniej nast¹pi³o oficjalne otwarcie, te¿ przez Ks. Bonawenturê Metlera, mi³oœniczego
obserwatorium astronomicznego w parku jasnogórskim. W œlad za tymi rocznicami biegnie nastêpna, smutna – 70 lat od
œmierci Ks. Metlera, tego wspania³ego mi³oœnika i popularyzatora astronomii. Up³ynê³o te¿ 10 lat od œmierci Romana
Janiczka, w Czêstochowie godnego nastêpcy Metlera, organizatora i pierwszego dyrektora Planetarium Œl¹skiego,
odnowiciela obserwatorium Metlera w Czêstochowie i wspania³ego popularyzatora wiedzy astronomicznej. W koñcu
up³ynê³o te¿ 5 lat od powo³ania do ¿ycia Sekcji Astronomicznej w ramach Czêstochowskiego Towarzystwa Naukowego.
Naj³atwiej zauwa¿alnym skutkiem zaistnienia tej Sekcji jest Planetarium IF AJD. Dzisiaj, 3 lata od oficjalnego otwarcia,
Planetarium jest niekwestionowanym centrum astronomicznej aktywnoœci Czêstochowy. Jednak¿e Sekcjê powo³ano w³aœnie
5 lat temu, w roku 2004, w zwi¹zku z maj¹cym wtedy nast¹piæ zjawiskiem przejœcia Wenus na tle tarczy S³oñca.
W Czêstochowie zaobserwowano i udokumentowano to zjawisko po raz pierwszy w historii dziejów. Sukces obserwacyjny
sprzed 5 lat promieniuje w Czêstochowie do dziœ i owocuje coraz bardziej zaawansowanymi formami uprawiania astronomii
i jej upowszechniania w œrodowisku. Rok 2009 by³ bogaty w wydarzenia astronomiczne w Czêstochowie i z udzia³em
czêstochowian. Kilkudziesiêciu astronomów zawodowych przyjecha³o z referatami do Planetarium, w tym kilku z zagranicy
(Ukraina, Niemcy, Francja). Czêstochowianie brali udzia³ w wielu imprezach astronomicznych, w tym zagranicznych
(Kijów, Krym, Odessa, Sztokholm). Nie sposób tu wymieniæ wszystkiego. Ograniczê siê zatem do spraw najwa¿niejszych
(w Czêstochowskim Kalendarzu Astronomicznym 2010 - dostêpnym elektronicznie na stronie www.sactn.ajd.czest.pl -
mo¿na siêgn¹æ po szczegó³owy raport). Dla jasnoœci dodam, ¿e ca³e astronomiczne ¿ycie Czêstochowy i okolic skupia siê
obecnie w AJD.

Stowarzyszenie „Astronomia Nova”

W dniu 20 marca w Planetarium IF AJD odby³o siê zebranie za³o¿ycielskie stowarzyszenia Astronomia Nova.
W zebraniu wziê³o udzia³ 12 czynnych astronomów polskich oraz ponad 20 innych osób aktywnie sprzyjaj¹cych rozwojowi
inicjatyw astronomicznych i astronautycznych. Wybrano w³adze i ustalono statut. W zakres dzia³añ statutowych wchodz¹
m.in. dzia³ania na rzecz rozwoju bazy obserwacyjnej i dydaktycznej w zakresie astronomii, astronautyki oraz nauk

pokrewnych. Motywacj¹ dla za³o¿enia stowarzyszenia by³a
g³ównie chêæ uzyskania osobowoœci prawnej dla
zintensyfikowania dzia³añ na rzecz budowy obserwatorium
astronomicznego na Jurze. AJD u¿yczy³a siedziby
stowarzyszeniu. W dniu 22 grudnia S¹d Okrêgowy
w Czêstochowie dokona³ rejestracji.

Konferencja Astronomiczna M³odych

Dnia 15 maja odby³a siê w Planetarium IF AJD
pierwsza Czêstochowska Konferencja M³odych „Wybrane
zagadnienia astrofizyki”. Wyg³oszono kilkanaœcie referatów
z ró¿nych dziedzin astronomii. W konferencji wziê³o udzia³
ponad 30 osób. Przyczynki konferencyjne zosta³y
opublikowane w Czêstochowskim KalendarzuUczestnicy I Czêstochowskiej Konferencji M³odych, fot.: A.KuŸmicz

Luneta Galileusza wykonana w 1610 roku z drewna, szk³a i skóry.
Jej d³ugoœæ wynosi 927 mm, fot.: B.Wszo³ek
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Astronomicznym 2010 (wersjê elektroniczn¹ mo¿na pobraæ ze strony:
www.sactn.ajd.czest.pl).

Konkurs Urania

Dnia 8 czerwca w Planetarium IF AJD odby³ siê fina³
VI Okrêgowego Konkursu Astronomicznego  „URANIA” dla
m³odzie¿y z gimnazjów i ze szkó³ ponadgimnazjalnych. Konkurs, jak
co roku, zorganizowa³a Sekcja Astronomiczna Czêstochowskiego
Towarzystwa Naukowego oraz Instytut Fizyki AJD. Urz¹d Miasta
Czêstochowa przekaza³ 1000 z³otych na nagrody.

Wspó³praca astronomiczna miêdzy Czêstochow¹ i Lourdes

W dniach 8-12 czerwca goœci³ w Czêstochowie prof. Michel
Auriere – astronom z francuskiego Obserwatorium Astronomicznego
na Pic du Midi w Pirenejach. Michel Auriere reprezentowa³ Dyrektora
Obserwatorium i przyjecha³ w celu rozpoznania stanu astronomii w Czêstochowie, w mieœcie bliŸniaczym w stosunku do
Lourdes. Nale¿y dodaæ, ¿e w roku 2008 za spraw¹ w³adz Lourdes i Czêstochowy zapocz¹tkowano wspó³pracê w zakresie
astronomii miêdzy zaprzyjaŸnionymi miastami. Czêstochowscy mi³oœnicy astronomii pojechali wtedy do Lourdes i na Pic
du Midi i zapoznali siê z tamtejszym imponuj¹cym zapleczem astronomicznym. Do tej pory, w ramach rozwijaj¹cej siê
wspó³pracy, uda³o siê:

1. Stworzyæ miêdzynarodow¹ naukow¹ grupê (francusko-w³osko-polsk¹)
dla interdyscyplinarnych badañ natury tzw. miêdzygwiazdowych pasm
rozmytych. Pierwszy projekt wyrafinowanych obserwacji 2-m teleskopem na
Pic du Midi ju¿ uzyska³ akceptacjê strony francuskiej i zosta³ przydzielony czas
obserwacyjny na rok 2010.

2. Pokonaæ opory dyrekcji Obserwatorium Astronomicznego na Pic du
Midi co do urz¹dzania miêdzynarodowych studenckich astronomicznych szkó³
letnich w tym¿e obserwatorium. Obecnie wydzielono ju¿ pomieszczenia, które
dostosowuje siê do potrzeb takich szkó³, a tak¿e tworzy siê program szkoleniowy
w oparciu o teleskopy znajduj¹ce siê na Pic du Midi.

Wyprawa naukowa na Krym

W dniach 27 lipca – 12 sierpnia zorganizowano wyprawê naukow¹
czêstochowskich mi³oœników astronomii do zespo³u krymskich obserwatoriów
astronomicznych. Kwatery, za symboliczn¹ op³at¹, u¿yczy³y: Krymskie
Obserwatorium Astrofizyczne Ukraiñskiej Akademii Nauk oraz Krymskie

Obserwatorium Astronomiczne Narodowego Instytutu Astronomicznego im. Szternberga w Moskwie. Zwiedzano w sumie
cztery najwa¿niejsze obserwatoria. Szczególnie imponuj¹ce instrumenty badawcze, do jakich uda³o siê dotrzeæ to m.in.:
optyczny teleskop Szajna w Nauchnym (2.6 – metrowe lustro), wielki wie¿owy teleskop s³oneczny w Nauchnym
(z lustrem 1 m), zespó³ teleskopowy do poœredniej rejestracji kosmicznych promieni gamma w Nauchnym (baterie
1 metrowych luster), RT-22 w Katzeville (wspania³y radioteleskop na brzegu morza), teleskop optyczny firmy Zeiss
w obserwatorium w Simeiz na górze Koszka (z lustrem 1 m) oraz olbrzymi dalmierz laserowy (te¿ na Koszce), s³u¿¹cy do
precyzyjnego namierzania sztucznych satelitów i ewentualnie drobnych cia³ niebieskich, które
zbyt mocno zbli¿¹ siê do Ziemi. Równolegle do programu naukowego realizowano, nie mniej
bogaty, program turystyczno-rekreacyjny. Wêdrówek górskich, spiekoty s³onecznej, k¹pieli
morskich i ró¿nych niespodzianek by³o czasem ponad zwyczajne granice wytrzyma³oœci.

Czêstochowski Oddzia³ PTMA im. Ks. Bonawentury Metlera

W dniu 14 paŸdziernika, w 70. rocznicê tragicznej œmierci ks. Bonawentury Metlera – kap³ana
i niez³omnego popularyzatora astronomii, reaktywowano Czêstochowski Oddzia³ PTMA.
W zebraniu za³o¿ycielskim, które odby³o siê w Planetarium IF AJD, wziê³o udzia³ ponad 25 osób.

Profesor Michel Auriere w czasie uroczystego spotkania
ze studentami AJD, fot.: T. Kisiel

Agnieszka Debudej, Tomasz Nowak, Sylwia Kusiak

i Bogdan Wszo³ek na tle góry Koszka, fot.: P. Kraj
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Podjêto decyzjê o utworzeniu Oddzia³u i o nadaniu mu imienia Ks. Bonawentury Metlera. Podczas zebrania wybrano
w³adze. AJD u¿yczy³a siedziby. Metlerowcy s¹ spadkobiercami dorobku i kontynuatorami dzia³alnoœci dotychczasowej
Sekcji Astronomicznej Czêstochowskiego Towarzystwa Naukowego. Zarz¹d CzTN oficjalnie rozwi¹za³ Sekcjê z dniem
31 grudnia, na proœbê jej za³o¿yciela, wobec zaistnienia struktury organizacyjnej wy¿szego rzêdu, zrzeszaj¹cej
czêstochowskich mi³oœników astronomii.

Luneta Metlera znów w Czêstochowie

W paŸdzierniku, po latach „tu³aczki”, luneta Metlera powróci³a do Czêstochowy. Zarz¹d G³ówny PTMA powierzy³
lunetê opiece Zarz¹du Czêstochowskiego Oddzia³u. Luneta z obiektywem Zeissa 110 mm, o ogniskowej 204 cm, do

wybuchu II wojny œwiatowej znajdowa³a siê w czêstochowskim
obserwatorium w parku jasnogórskim. Za³o¿yciel i dyrektor
obserwatorium, Ks. Bonawentura Metler, otrzyma³ lunetê od mjr.
Wincentego Skrzywana w 1928 roku i u¿ywa³ jej przez 11 lat, do
samej œmierci. Luneta najpierw s³u¿y³a ponoæ w armii carskiej, potem
w wojsku polskim. W 1928 roku przesz³a do s³u¿by cywilnej. W czasie
zosta³a ukryta. Potem, ju¿ w postaci odmienionej, s³u¿y³a mi³oœnikom
astronomii w Czêstochowie, a nastêpnie w Potarzycy. Obecnie
powraca do swojej dawnej œwietnoœci. Poddano j¹ zabiegom
renowacyjnym i dorobiono dla niej stojan. Jeszcze nie ustalono, gdzie
bêdzie jej sta³e posadowienie. Obecnie, wraz z zegarem
astronomicznym Metlera, zdobi siedzibê Zarz¹du Oddzia³u
Metlerowców, w Instytucie Fizyki AJD.

Konferencja naukowa „Astronomia – nauka i wiara”

W dniach 26-28 listopada w Planetarium IF AJD w Czêstochowie
odby³a siê konferencja naukowa „Astronomia -  nauka i wiara”,  dla
uczczenia pamiêci Ksiêdza Bonawentury Metlera. Minê³o 70 lat od
mêczeñskiej œmierci Metlera – cz³owieka gor¹cej wiary i postêpowej
myœli, któremu badania przyrodnicze, a zw³aszcza astronomiczne,

s³u¿y³y pog³êbianiu wiedzy o Bogu. Stoj¹c jakby w jednym szeregu z Kopernikiem, Keplerem i Galileuszem, g³osi³ potrzebê
d¹¿enia do jednoœci miêdzy mistycznym i naukowym sposobem doœwiadczania rzeczywistoœci. Zdawa³ sobie sprawê, ¿e
ta jednoœæ le¿y u podstaw postêpu ludzkoœci zarówno w zakresie materialnym, jak i etyczno-moralnym. Wyda³o siê
s³uszne, by w roku 2009 – og³oszonym jako Miêdzynarodowy Rok
Astronomii, nadto zazêbiaj¹cym siê z Rokiem Kap³añskim –
zorganizowaæ w Czêstochowie konferencjê naukow¹ dla uczczenia
pamiêci ksiêdza Metlera oraz dla odœwie¿enia refleksji o donios³ej
roli astronomii w kszta³towaniu pogl¹dów naukowych i religijnych.

Program konferencji obejmowa³ trzy sesje: „¯ycie i dzia³alnoœæ
astronomiczn¹ Ksiêdza Bonawentury Metlera”, „Miêdzy nauk¹
i wiar¹” oraz „Wybrane zagadnienia astronomii wspó³czesnej”.
Wyg³oszono 21 wyk³adów. Ponad 70 osób uczestniczy³o
w konferencji. W ramach zdarzeñ towarzysz¹cych, odprawiono
mszê œw. za duszê Ks. Metlera, zwiedzano Jasn¹ Górê, ogl¹dano
wystawê grafik o treœciach astronomicznych Jacka Dr¹¿kowskiego,
ogl¹dano seanse w planetarium.

Czêstochowska astronomia a nagrody Nobla

W grudniu 2009, jak co roku, mia³o miejsce rozdanie nagród
Nobla. Z fizyki nagrody otrzymali: Charles Kao, za wynalezienie
œwiat³owodów (podstawa telefonii komórkowej i Internetu) oraz

Przy lunecie Metlera (d³ugoœæ ponad dwa metry, œrednica
tubusa 12 cm) stoj¹ od lewej: Dr hab. Krzysztof Maœlanka,
Ks. Prof. dr hab. Konrad Rudnicki, Ks. Prof. dr. hab.

Stanis³aw Wszo³ek, Dr Bogdan Wszo³ek, fot.: A. Leœniczek

Willard Boyle otrzymuje od Bogdana Wszo³ka zdjêcie Wenus
na tle tarczy S³oñca, wykonane w IF AJD 8 czerwca 2004

roku. Zdjêcie, wykonane jeszcze przy pomocy kliszy
fotograficznej, trafi³o do wynalazcy aparatu cyfrowego,

 fot.: A.Ko³odziejczyk
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LODOWE KRAINY
NOWY POKAZ W PLANETARIUM IF AJD

Minê³o ju¿ 3 lata odk¹d Planetarium IF AJD zaczê³o prowadziæ regularne pokazy. Do pocz¹tkowej oferty trzech
pokazów: Cuda Wszechœwiata, Tajemnica Gwiazdy Betlejemskiej i Znaki na Niebie, dosz³y w zesz³ym roku kolejne.
W roku 2010 Planetarium udostêpni nastêpny
niezwykle ciekawy pokaz. Nowa pozycja pt.
„Lodowe Krainy” premierê bêdzie mia³a
w ostatnich dniach zimy astronomicznej.

Jest to pokaz niezwykle ciekawy,
t³umacz¹cy w przystêpny sposób, jak¹ rolê
w regulacji klimatu na Ziemi maj¹ pokrywy
lodowe, w jaki sposób lód oddzia³uje na ¿ycie
wystêpuj¹ce na naszej planecie. Wyruszymy
te¿ w kosmos, przez Uk³ad S³oneczny, by
przekonaæ siê i osobiœcie zobaczyæ jak wa¿nym
i powszechnie wystêpuj¹cym budulcem jest lód.
Odwiedzimy takie miejsca jak Mars, ksiê¿yce
planet olbrzymich Io, Enceladus, Tytan, oraz
zbadamy budowê komet.

„Lodowe Krainy” to bardzo ciekawa
propozycja dla wszystkich, którzy, s³ysz¹c
o zmianach klimatu na Ziemi, chcieliby
dowiedzieæ siê wiêcej o metodach, jakimi bada
siê te wahania oraz jaki wp³yw mo¿e mieæ to
na nas w przysz³oœci.

Planetarium IF AJD zaprasza wszystkich
zainteresowanych w drugiej po³owie marca
2010.

Tomasz Kisiel

Ilustracje z nowego pokazu
Planetarium

Bogdan Wszo³ek chyli czo³o przed Alfredem Noblem
uwiecznionym w medalu, fot.: M. Wszo³ek

Willard Boyle i George Smith za wynalezienie CCD (zastosowanie m.in.
w aparatach cyfrowych, kamerach, kserokopiarkach, skanerach
i w najczulszych detektorach astronomicznych). Uczestnicz¹c w czêœci
uroczystoœci, wrêczy³em wszystkim trzem noblistom zdjêcia z przejœcia Wenus
na tle tarczy S³oñca wykonane w IF AJD w 2004 roku. Dedykacja
zamieszczona na zdjêciach wyra¿a³a wdziêcznoœæ za wynalazki tak bardzo
wa¿ne dla rozwoju astronomii.

Wizyta w Muzeum Noblowskim w Sztokholmie

W Miêdzynarodowym Roku Astronomii Muzeum Noblowskie
w Sztokholmie wypo¿yczy³o z Florencji bardzo du¿o pami¹tek po Galileuszu,
Keplerze i innych. W szczególnoœci, mo¿na by³o podziwiaæ tam oryginaln¹
lunetê wykonan¹ przez Galileusza w 1610 roku.

Bogdan Wszo³ek
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M ODY, ZDOLNY, PRACOWITY
Tymi przymiotnikami mo¿na okreœliæ twórczoœæ studenta Wydzia³u

Wychowania Artystycznego o specjalnoœci grafika warsztatowa AJD
Karola Bartona. W styczniu mieliœmy okazjê podziwiaæ jego twórczoœæ
podczas wernisa¿u wystawy zatytu³owanej „Retrospektiva wystawa prac
Karola Bartona”, który odby³ siê w Galerii „Poddasze” (czêstochowski
ratusz na Placu Biegañskiego). Na wystawê z³o¿y³y siê prace zebrane
z kilku lat twórczoœci. Od miniatur po wielkoformatowe obrazy.
W tematyce prac przewija siê cz³owiek, jego problemy we wspó³czesnym
œwiecie, próba nawi¹zania dialogu z otoczeniem. Prace barwne,
dynamiczne, do tego w wielu mo¿na dostrzec motywy przejête z innych
europejskich kultur, zaczerpniêtych z takich regionów jak Ba³kany.
Wszystko razem nadaje oryginalny kszta³t i sprawia, ¿e ka¿da praca ma
swój osobny klimat i daje widzowi sposobnoœæ do nowych przemyœleñ,
wyostrzaj¹c percepcjê tak na pierwszym, jak i dalszym planie pracy. Publicznoœæ dopisa³a, tak ta jej dojrza³a czêœæ, jak
i pocz¹tkuj¹cy mi³oœnicy sztuki.

Tymczasem sam Karol Barton to bardzo ciekawa postaæ. Jak napisa³ w swoim dossier, urodzi³ siê w 1987 roku
w Czêstochowie. Jest absolwentem Pañstwowego Liceum Sztuk Plastycznych im. Jacka Malczewskiego. Na swoim
koncie ma odbycie sta¿u w programie unijnym „Leonardo da Vinci” – Schule fuer Farbe und Gestaltung (2006, Stuttgart),
stypendysta prezydenta Czêstochowy – do tego w dwóch kategoriach film (2008) i sztuki plastyczne (2009). Ciekawostk¹
jest fakt (próbkê umiejêtnoœci Karola mieliœmy okazjê zobaczyæ podczas wystawy), ¿e artysta zajmuje siê tak¿e filmem.
W swoich pracach ³¹czy niekiedy wszystkie dziedziny. Jak pisze sam o sobie tworzy tzw. Filmy off-owe, najchêtniej
krótkometra¿owe fabularne lub animacje.

Na koniec dodajmy, ¿e chocia¿ m³ody, to ju¿ jednak doœwiadczony. Karol ma na swoim koncie kilka wystaw zbiorowych
i indywidualnych, oraz uczestniczenie w pokazach filmowych.

MM

„CAFE COLOR” W MALARSTWIE

„Cafe Coloro” - oto tytu³ wystawy pracownika WWA AJD Bartosza Fr¹czka, któr¹ przez najbli¿sze tygodnie mo¿na
ogl¹daæ w Galerii Oœrodka Promocji Kultury Gaude Mater (mieœci siê przy ul. D¹browskiego 1 w Czêstochowie). Wernisa¿

odby³ siê 16 stycznia. Z okazji poznania autora skorzysta³o
wielu czêstochowian, wœród nich spora grupa znawców
sztuki, dla których otwarcie wystawy by³o wydarzeniem
wa¿nym i znacz¹cym na tyle, ¿e osobiœcie przyszli poznaæ
autora, który ju¿ od wielu lat nie prezentowa³ siê
w pomieszczeniach OPK. W rozmowach kuluarowych
przewa¿a³y g³osy nad wyraz pochlebne, pe³ne uznania
tak dla pomys³u, z jakim autor tworzy swe obrazy, jak
równie¿ dla techniki jak¹ pracuje oraz barw, które
dominuj¹. Tematem rozpoznawczym prac Bartosza
Fr¹czka s¹ kobiety. Zaintersowanych serdecznie
zapraszamy, polecaj¹c bli¿sze poznanie twórczoœci
m³odego, ale niezwykle utalentowanego artysty.  Wiêcej
o malarstwie Bartosza Fr¹czka na stronie http://
fraczek.art.pl/index.php?action=wystawy.

MMwww.fraczek.art.pl

Dyrektor Muzeum w Czêstochowie Janusz Jadczyk
i Karol Barton, fot.: MM
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ERASMUS INTENSIVE
PROGRAM-IP-DISCO

W dniach od 28 maja do 8 czerwca 2009 roku w Niemczech, odby³a siê
dwunastodniowa konferencja „Erasmus Intensive Program: Diversity Inclusion for Social
Cohesion”. Adresowana by³a do studentów i pracowników oœrodków akademickich
oraz instytucji dzia³aj¹cych w obszarze szeroko pojmowanej pracy socjalnej. W trakcie
trwania konferencji dyskutowano na temat zagadnieñ, takich jak: prawa cz³owieka,

w tym dyskryminacja, mniejszoœci seksualne, religie œwiata, wielokulturowoœæ oraz niepe³nosprawnoœæ. Wy¿ej wymienione
tematy stanowi³y g³ówne bloki, na których opiera³a siê ca³a tematyka konferencji. W programie wziê³o udzia³ ³¹cznie
25 studentów i 15 wyk³adowców z: Polski, Czech, Finlandii, Anglii oraz Niemiec – kraju goszcz¹cego. Przez 12 dni
studenci i profesorowie razem podejmowali wyzwania, zmierzaj¹ce do poszerzenia w³asnych kompetencji i gromadzenia
nowych doœwiadczeñ. W trakcie ca³ego pobytu uczestnicy kolejno mieszkali i odbywali zajêcia w trzech niemieckich
miastach uniwersyteckich.

W okresie od 28 maja do 31 maja, miejscem pobytu uczestników konferencji by³ M³odzie¿owy Hostel w Stuttgarcie,
w którym zorganizowano cykl seminariów. Ca³oœciowy harmonogram zajêæ przedstawia³ siê nastêpuj¹co:

- 29 maja nast¹pi³o oficjalnie powitanie goœci przez dr Melindê Madew oraz rozpoczêcie zajêæ warsztatowych; dzieñ
ten poœwiêcono na wzajemne poznanie siê uczestników oraz zbudowanie atmosfery wspó³pracy;

- w dniu 30 maja poruszono problematykê dyskryminacji, zajêcia prowadzone w tym dniu sk³ada³y siê z wyk³adu oraz
warsztatów i prac grupowych, prowadzonych pod kierownictwem dr Edyty Widawskiej, dr Moniki Kowalczyk-
Gnyp oraz dr Beaty Pawlicy; równie¿ w tym dniu polscy studenci zaprezentowali swoje prace naukowe dotycz¹ce
funkcjonowania Polski w kontekœcie g³ównych tematów konferencji: mniejszoœci seksualnych, niepe³nosprawnoœci,
dyskryminacji;

- 31 maja poœwiêcony by³ tematyce ras oraz rasizmu; tego dnia wyk³ad wyg³osi³a dr Andrea Pfeiffer, wokó³ poruszanych
w wyk³adzie kwestii zorganizowano panel dyskusyjny oraz prace grupowe pod kierunkiem dr. Thomasa Fliege.

Miejscem, w którym odbywa³y siê kolejne cykle wyk³adów, by³ Uniwersytet Protestancki Nauk Stosowanych
w Ludwigsburgu. Program obejmowa³:

- odbywaj¹cy siê 1 czerwca wyk³ad poœwiêcony tematyce rozwijaj¹cej siê Europy, zagadnieniom klasowym w obrêbie
spo³eczeñstw, nastêpnie zorganizowano pracê w podgrupach;

- realizowane od 2 czerwca zajêcia i warsztaty (prace grupowe) poœwiêcone m. in. specyficznym problemom
i wyzwaniom w zawodzie pracownika socjalnego
oraz - w dalszej czêœci - zagadnieniom europejskiej
wielokulturowoœci;

- cykl zajêæ zrealizowany 3 czerwca, który dotyczy³
religii œwiata oraz globalnych konfliktów na tle
religijnym. Uczestnicy mogli wys³uchaæ równie¿
wyk³adu profesora Wolfganga Wagnera oraz
uczestniczyæ w pracach grupowych. W tym dniu
odby³ siê równie¿ wyk³ad dr Shanti Robertson,
dotycz¹cy wielokulturowego spo³eczeñstwa
Australii. Po zajêciach uczestnicy IP – DISCO
zostali zaproszeni przez studentów uniwersytetu
goszcz¹cego na spotkanie integracyjne;

- zajêcia praktyczne (4 czerwca), dotycz¹ce szans
i ograniczeñ w funkcjonowaniu w spo³eczeñstwie
osób z niepe³nosprawnoœci¹. W godzinach
popo³udniowych zorganizowano wycieczkê
edukacyjn¹ po Ludwigsburgu.

Po¿egnalny wieczór w Bad Boll, na zdjêciu czêœæ

uczestników, fot.: arch. I. Chróst

!YCIE STUDENCKIE



28

Studenci AJD odnosz¹ du¿e sukcesy w symulacjach biznesowych. W Finale X Edycji Konkursu Global Management
Challenge Euromanager Poland 2009 studenci AJD zajêli wysokie siódme miejsce. GLOBAL MANAGEMENT
CHALLENGE to najwiêksze miêdzynarodowe przedsiêwziêcie oparte na symulacjach biznesowych, w którym uczestniczy³o
ju¿ ponad 400.000 osób na ca³ym œwiecie.

Idea konkursu narodzi³a siê 29 lat temu w Portugalii w firmie SDG, która stworzy³a zaawansowan¹ grê strategiczn¹
z zakresu zarz¹dzania przedsiêbiorstwem przy wspó³pracy z profesorami presti¿owej szko³y biznesu Strathclyde University
z Wielkiej Brytanii. W konkursie uczestnicz¹: Angola, Australia, Bia³oruœ, Belgia, Boliwia, Brazylia, Chiny, Czechy, Dania,
Finlandia, Francja, Grecja, Hiszpania, Hongkong, Indie, £otwa, Makao, Meksyk, Niemcy, Polska, Portugalia, Rosja, Rumunia,
S³owacja, Singapur, Turcja, Ukraina, Wêgry, Wielka Brytania, W³ochy. Co roku w uczestnicz¹cych pañstwach odbywaj¹
siê równolegle krajowe edycje. Wy³oniona zwyciêska dru¿yna reprezentuje swój kraj na Fina³ach Œwiatowych.
Miêdzynarodowe rozgrywki to najwa¿niejsze wydarzenie ka¿dej edycji. Do tej pory uczestnicy spotykali siê w Lizbonie,
Pary¿u, Makao oraz na Maderze.

Celem gry jest poprowadzenie wirtualnej firmy w symulowanej rzeczywistoœci rynkowej tak, by osi¹gnê³a ona jak
najwy¿sz¹ wartoœæ akcji (jedyne kryterium konkursu). Po zarejestrowaniu u Organizatora ka¿da dru¿yna otrzyma podrêcznik
zawieraj¹cy szczegó³owe zasady funkcjonowania przedsiêbiorstwa. Dodatkowo przed ka¿dym etapem dru¿yny zapoznaj¹
siê z histori¹ wirtualnej firmy obejmuj¹c¹ piêæ ostatnich kwarta³ów finansowych. Zadaniem zespo³u bêdzie opracowanie
i wdro¿enie w³asnej strategii na podstawie cyklicznie otrzymywanych informacji, zawieraj¹cych szczegó³owy opis potencja³u
przedsiêbiorstwa oraz warunków otoczenia rynkowego.

Nawet z tak ma³ej uczelni jak¹ jest Akademia im. Jana D³ugosza w Czêstochowie zmobilizowa³a siê grupa osób, która
spróbowa³a swoich szans w tak du¿ym przedsiêwziêciu. Dru¿yna w sk³adzie: Micha³ Sa³ek, Marta Serêga, Monika Kuleta
(ekipa studentów z Wydzia³u Nauk Spo³ecznych), której sponsorem jest NBPortal, wystartowa³a w treningu przygotowuj¹cym
ich do dalszej rozgrywki. Pierwszy etap gry, w którym wystartowa³o ponad 500 dru¿yn polega³ na podjêciu decyzji
w piêciu cyklach. Z tym zadaniem œwietnie poradzili sobie nasi studenci, zajmuj¹c pierwsze miejsce w grupie i tym samym
awansowali do kolejnego etapu. W drugim etapie gry wyst¹pi³y 144 zespo³y podzielone na 18 grup. Mimo pocz¹tkowych
problemów nasi studenci, podejmuj¹c ryzykowne decyzje, zajêli pierwsze miejsce i tym samym awansowali do pó³fina³u,
w którym wystartowa³o 18 najlepszych dru¿yn z ca³ej Polski. W finale studenci AJD zajêli wysokie siódme miejsce, tym
samym znajduj¹c siê w gronie najlepszych uczestników konkursu.

MM

SYMULACJA BIZNESOWA
NIE JEST NAM OBCA...

Ostatnim miejscem pobytu uczestników konferencji by³a Akademia Ewangelicka w Bad Boll. Zorganizowano tam:
- 5 czerwca: cykl wyk³adów poœwiêcony historycznym zmianom spo³eczeñstwa europejskiego, socjologicznym ujêciom

przemian w krajach europejskich oraz specyficznym problemom politycznym i socjalnym;
- 6 czerwca: zajêcia w Muzeum Kultury w Ulm. W trakcie spotkania poruszono tematykê migracji i migrantów oraz

zainicjowano dyskusjê dotycz¹c¹ aspektów migracji i oceny zjawiska z punktu widzenia ró¿nych krajów europejskich.
Dodatkow¹ atrakcj¹ tego dnia by³o zwiedzanie miasta;

- 7 czerwca: wyk³ady dotycz¹ce zagadnieñ mniejszoœci seksualnych. Pod koniec dnia nast¹pi³o podsumowanie ca³ego
programu. Ostatni¹ atrakcj¹ tego dnia by³a zabawa po¿egnalna dla organizatorów i uczestników.

Sposoby prowadzenia zajêæ i ró¿norodnoœæ æwiczeñ wykorzystywanych w trakcie seminariów, pozwoli³y uczestnikom
nie tylko na poszerzenie swojej wiedzy, ale równie¿ na poznanie wspó³uczestników, kszta³towanie umiejêtnoœci wspó³pracy
i akceptacji dla szeroko rozumianej odmiennoœci – bowiem przez ca³y okres konferencji uczestnicy pracowali i bawili siê
w grupie wielokulturowej.

Wszelkie publikacje i skrypty wyk³adów znaleŸæ mo¿na na stronie internetowej: http://www.ipdisco-prog.com/

Izabela Chróst, uczestniczka konferencji
 Pedagogika Spo³eczna i Terapia Pedagogiczna
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SZANSA DLA STUDENTÓW
WYDZIA U MATEMATYCZNO – PRZYRODNICZEGO

Od 1 wrzeœnia 2009 Wydzia³ Matematyczno –
Przyrodniczy Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie realizuje projekt pt: „Wykorzystaj
szansê - zajêcia wyrównawcze, kursy szkolenia i sta¿e
kluczem do sukcesu na rynku pracy”. Projekt wspó³fi-
nansowany jest przez Uniê Europejsk¹ z Europejskiego
Funduszu Spo³ecznego w ramach Programu Opera-
cyjnego Kapita³ Ludzki. Z informacji podanych przez
Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego wynika,
¿e dofinansowanie otrzyma³o tylko 77 projektów z 207
ocenianych. Projekt realizowany przez WMP w ocenie
MNiSW zaj¹³ 31 miejsce, a przyznana kwota to 3,3
mln z³otych. G³ównymi celami projektu s¹:

- Rozszerzenie oferty edukacyjnej uczelni
o zajêcia fakultatywne w postaci programów
wyrównawczych dla studentów z zakresu
matematyki i fizyki;

- Wspó³praca uczelni z pracodawcami i organizowanie sta¿y zawodowych;
- Lepsze przygotowanie absolwentów do wejœcia na rynek pracy poprzez kompleksowe wsparcie Akademickiego

Biura Karier (ABK);
- Wyrównanie szans edukacyjnych studentów wywodz¹cych siê z ró¿nych œrodowisk, zw³aszcza z obszarów

o ograniczonym dostêpie do wie-
dzy i wykszta³cenia;

- Popularyzacja nauk matema-
tyczno-przyrodniczych;

- Umo¿liwienie studentom zdoby-
wania wiedzy na poziomie
akademickim w sposób bardziej
efektywny;

- Wzrost atrakcyjnoœci oferty
Wydzia³u oraz pozyskanie
wiêkszej liczby kandydatów.

W chwili obecnej grupa 150
studentów pierwszego roku Wydzia³u
Matematyczno-Przyrodniczego kie-
runków: Biotechnologia, Chemia, Edu-

Studenci pierwszego roku Wydzia³u Matematyczno –
Przyrodniczego na inauguracyjnym wyk³adzie, fot.: arch.

Wykorzystaj szans# – zaj#cia wyrównawcze, kursy, szkolenia i sta$e kluczem do sukcesu na rynku pracy
Cz%owiek – najlepsza inwestycja

Projekt wspó%finansowany przez Uni# Europejsk& z Europejskiego Funduszu Spo%ecznego w ramach
Programu Operacyjnego Kapita% Ludzki
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Garœæ informacji o projekcie a póŸniej nauka. Od lewej strony dr Henryk
Ko³odziej – starszy wyk³adowca i znakomity dydaktyk, dr hab. prof. AJD

Zdzis³aw Stêpieñ – Dziekan Wydzia³u Matematyczno – Przyrodniczego oraz
dr Izabela Fuks – Janczarek Kierownik Projektu, fot.: arch.

kacja Techniczno-Informatyczna, Fizyka, Infor-
matyka, Ochrona Œrodowiska uczêszcza na
dodatkowe zajêcia wyrównawcze z fizyki
i matematyki. Na zajêciach omawiana jest tematyka
z zakresu szko³y œredniej po³¹czona z umiejêtnoœci¹
rozwi¹zywania zadañ. Zajêcia z fizyki uzupe³nione
s¹ wyk³adami, podczas których wykonywane s¹
doœwiadczenia stanowi¹ce jeden z g³ównych
filarów dobrego kszta³cenia. W ramach
fakultatywnych zajêæ z fizyki wszyscy uczestnicy
projektu zostan¹ przeszkoleni w pos³ugiwaniu siê
przyrz¹dami wykorzystywanymi podczas zajêæ
laboratoryjnych. „Wiele osób nigdy nie
pos³ugiwa³o siê miernikami, suwmiarkami,
œrubami mikrometrycznymi, nie mówi¹c
o ³¹czeniu obwodów elektrycznych, czy
poprawnym opracowaniu danych
pomiarowych” – skar¿¹ siê nauczyciele, którzy
prowadzili ju¿ zajêcia na I Pracowni Fizycznej.
Dlatego te¿, taka forma pomocy jest wskazana dla studentów, którzy przyjd¹ na zajêcia z tego przedmiotu w semestrze
letnim.

Dziêki realizowanemu projektowi baza dydaktyczna Wydzia³u Matematyczno–Przyrodniczego zosta³a wzbogacona
o zestawy eksperymentalne wykorzystywane podczas wyk³adów z fizyki, co pozwala zwiêkszyæ jakoœæ i efektywnoœæ
edukacji. „W chwili obecnej czekamy na dostawê jeszcze dwóch zestawów eksperymentalnych. Pierwszy zestaw
pos³u¿y do demonstracji zjawiska fotoelektrycznego zewnêtrznego, natomiast drugi zestaw umo¿liwi badanie
i demonstracjê zjawiska dyfrakcji elektronów.” – mówi Kierownik Projektu dr Izabela Fuks – Janczarek z Instytutu
Fizyki.

W ramach realizowanego projektu zosta³y uruchomione dwie strony internetowe, Strona Projektu (http://wsz.ajd.czest.pl)
oraz strona Akademickiego Biura Karier (http://www.biurokarier.ajd.czest.pl/).

Oprócz wsparcia merytorycznego
ka¿dy uczestnik projektu otrzyma³ zestaw
szkoleniowy sk³adaj¹cy siê m.in.
z: ksi¹¿ki „Nowe tablice”, p³yty DVD pt.
„Doœwiadczenia J. Domañskiego” oraz
kalkulatora naukowego.

Na drugim roku studiów studenci zo-
stan¹ objêci wsparciem doradcy zawo-
dowego i psychologa, którzy przepro-
wadz¹ cykl szkoleñ nt. rynku pracy. Dla
najlepszych studentów dodatkowo
przewidziane s¹ sta¿e zawodowe
w wybranych przedsiêbiorstwach.

Z zajêæ wyrównawczych skorzystaj¹
równie¿ studenci, którzy rozpoczn¹ studia
na Wydziale Matematyczno – Przyro-
dniczym Akademii im. Jana D³ugosza
w roku akademickim 2010/2011 oraz 2011/
2012.

R. MiedziñskiPomoce naukowe, które otrzyma³ ka¿dy uczestnik projektu, fot.: arch.
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STUDENTKI POSTAWI Y NA SPORT
...¿e jednym z filarów naszej Uczelni jest sport, potwierdzi³o siê podczas spotkania (20 stycznia), w trakcie którego

JM Rektor AJD wrêcza³ nagrody i gratulowa³ studentkom, które zajmuj¹ czo³owe lokaty na wa¿nych miêdzynarodowych
imprezach. W gronie docenionych znalaz³y siê: Agata Pastor (tenis sto³owy) i Dominika Koæwin (tenis ziemny), które
z r¹k Rektora odebra³y nagrodê w postaci stypendium Ministra Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego za wybitne osi¹gniêcia sportowe. Natomiast
wyró¿nienie Rektora AJD otrzyma³y Marta Je¿ (za indywidualne
i dru¿ynowe Mistrzostwo Œwiata w racketlonie) oraz Aleksandra Nowak
(za wybitne osi¹gniêcia sportowe: z³oty i srebrny medal Mistrzostw Œwiata
w Taekwon-do ITF). - Gratulujemy i prosimy o kolejne sukcesy,
podsumowa³ rektor.

Sukcesu nie by³oby bez trenerów i ich zaanga¿owania w prace
z zawodnikami. St¹d w spotkaniu wziêli udzia³ dr Jacek W¹sik, dr Wies³aw
Piêta, mgr Waldemar Mroczek, Jerzy Maruszczyk. Podkreœlano, ¿e
jednym z filarów sukcesu jest doskona³a baza szkoleniowa w postaci m.
in. Akademickiego Centrum Sportowego AJD.

MM Wyró¿nione studentki, fot.:  MM

AIESEC DLA STUDENTÓW!
AIESEC to najwiêksza na œwiecie organizacja studencka - liczy ponad 38000 cz³onków! Zosta³ za³o¿ony w Sztokholmie

w 1948 roku przez grupê zaledwie 7 studentów. Idea rozwija³a siê przez lata i w tej chwili AIESEC zasiêgiem swojego
dzia³ania obejmuje 107 krajów, wci¹¿ pojawiaj¹c siê w nowych. Organizacja zajmuje siê miêdzynarodowym programem
praktyk oraz umo¿liwia m³odym ludziom sprawdzenie siê w roli lidera grupy.

Czêstochowski oddzia³ organizacji zosta³ otwarty w 1998 roku. W ci¹gu roku dzia³a w nim ok. 35 osób, które uczestnicz¹
w szkoleniach i konferencjach, rozwijaj¹ swoje umiejêtnoœci (autoprezentacja, sprzeda¿, finanse, PR) w praktyce. Ka¿dy
cz³onek organizacji ma okazjê doskonaliæ jêzyk angielski i poznawaæ kulturê innych pañstw, bez opuszczania kraju, poprzez
kontakty z obcokrajowcami, którzy odbywaj¹ sta¿e w lokalnych firmach. Ka¿dy student i absolwent mo¿e wyjechaæ na
zagraniczn¹ praktykê, korzystaj¹c z programu AIESEC - jest to œwietny pomys³, by z po¿ytkiem dla siebie spêdziæ
niezapomniane wakacje lub pomieszkaæ d³u¿szy okres w obcym kraju, takim jak Turcja, Indie czy Kolumbia.

AIESEC w Czêstochowie organizuje tak¿e projekty adresowane do studentów. Jednym z wiêkszych jest realizowany
w Akademii im. Jana D³ugosza od lutego 2010 – “AIESEC for students”. Daje on osobom studiuj¹cym na trzecim roku
kierunku Administracja oraz Zarz¹dzanie Wydzia³u Nauk Spo³ecznych mo¿liwoœæ skorzystania z bezp³atnych szkoleñ oraz
zdobycia doœwiadczenia zawodowego poprzez uczestnictwo w p³atnych sta¿ach.

W trakcie trwania projektu przeprowadzane s¹ szkolenia z takiego zakresu jak: zarz¹dzanie stresem, autoprezentacja,
negocjacje, doradztwo zawodowe, zarz¹dzanie czasem, pozyskiwanie funduszy unijnych czy zak³adanie w³asnej firmy.
Szkolenia te prowadzone s¹ m.in. przez Powiatowy Urz¹d Pracy w Czêstochowie, Regionalny Oœrodek EFS, Mobilne
Centrum Informacji Zawodowej, Czêstochowskie Inkubatory Przedsiêbiorczoœci. Wa¿nym elementem szkoleñ s¹ zajêcia
prowadzone przez zagranicznych praktykantów z Chin oraz Ameryki Po³udniowej z Business English. Szkolenia rozpoczê³y
siê na pocz¹tku marca i potrwaj¹ 7 tygodni. Ich uczestnicy maj¹ mo¿liwoœæ wypróbowania nowych umiejêtnoœci
w praktyce, zdobywaj¹c doœwiadczenie zawodowe na wakacyjnych sta¿ach odbywaj¹cych siê w czêstochowskich firmach
i instytucjach, takich jak Lucas Bank, Urz¹d Miasta, Ochotnicze Hufce Pracy czy Kredyt Bank. Fina³em bêdzie gala
podsumowuj¹ca ca³y projekt, która odbêdzie siê 29 kwietnia, a wezm¹ w niej udzia³ uczestnicy szkoleñ, partnerzy projektu,
lokalne media oraz w³adze uczeni.  Ca³y projekt mo¿na œledziæ na stronie www.aiesec.pl/4students, na której zamieszczono
wiele cennych informacji dotycz¹cych zarówno AIESEC, jak i samego projektu. Zapraszamy równie¿ do odwiedzenia
naszej obszernej galerii zdjêæ.

www.czestochowa.aiesec.pl
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SPORT

SZACHOWE
„GRAND PRIX”

W Auli Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie
w dniach 27-28 listopada odby³ siê Pierwszy Turniej XVIII
Edycji „Grand Prix” Indywidualnych Mistrzostw
Czêstochowy w Szachach, Szkó³ Podstawowych,
Gimnazjalnych, Ponadgimnazjalnych i Wy¿szych. Dziêki
uprzejmoœci JM Rektora AJD dr. hab. in¿. Zygmunta B¹ka,
prof. AJD, po raz pierwszy w historii cyklu „Grand Prix”,
turniej rozegrano na terenie czêstochowskiej uczelni
wy¿szej.

Do rywalizacji przyst¹pi³o 154 szachistów w czterech
grupach rozgrywkowych, osobno dla ka¿dego typu szkó³. Turniej w grupie Szkó³ Podstawowych rozegrano na dystansie
11 rund, w tempie 15 min. partia na zawodnika. Zwyciê¿y³ 8-letni Kacper Gondro - reprezentant Szko³y Podstawowej
nr 34. Kacper jest aktualnym Wicemistrzem Œl¹ska Juniorów do lat 8 w szachach szybkich. Zajmuj¹c drugie miejsce
w turnieju, rywalizacjê w kategorii dziewcz¹t wygra³a Joanna Mielczarek, reprezentuj¹ca Szko³ê Podstawow¹ im. œw.
Jana de La Salle. Joasia to aktualna Mistrzyni Polski Szkó³ Katolickich w szachach szybkich. Trzecie miejsce w turnieju
zaj¹³ brat Joasi, Tomasz Mielczarek, tak¿e reprezentuj¹cy SP im. œw. Jana de La Salle. W pozosta³ych grupach rywalizowano
na dystansie 9 rund, w tempie 25 min. partia na zawodnika. W grupie Szkó³ Gimnazjalnych zwyciê¿y³ Przemys³aw
Szusterowski, reprezentant Gimnazjum im. œw. Jana de La Salle. Z dziewcz¹t najlepsza okaza³a siê Natalia Graczyk,
reprezentuj¹ca Gimnazjum nr 13, która zajê³a trzecie miejsce w turnieju. Natalia jest aktualn¹ Wicemistrzyni¹ Œl¹ska
Juniorek w szachach klasycznych. Miejsce drugie wywalczy³ Bartosz Ziêbiñski, reprezentant Gimnazjum nr 13. Bartosz
to aktualny Wicemistrz Makroregionu Œl¹sko-Opolskiego w szachach klasycznych. Zwyciêzc¹ bardzo silnej grupy Szkó³
Ponadgimnazjalnych zosta³ Maciej Klekowski, reprezentant IV L.O. im. H. Sienkiewicza. Nie ma w tym nic dziwnego,
zwa¿ywszy na fakt, ¿e Maciek jest zwyciêzc¹ tegorocznego Pucharu Polski Juniorów do lat 18 i br¹zowym medalist¹
Mistrzostw Polski Juniorów w szachach szybkich. W kategorii dziewcz¹t zwyciê¿y³a Patrycja Pacak, reprezentuj¹ca IX

L.O. im. C.K.Norwida, która zajê³a pi¹te miejsce w turnieju.
Miejsce drugie zaj¹³ Konrad Graczyk, reprezentant VII L.O. im.
M. Kopernika, a miejsce trzecie Dawid Bednarski, uczeñ VI L.O.
im. J. D¹browskiego. Po raz pierwszy w historii cyklu „Grand
Prix” odby³ siê jednoczeœnie turniej w celu wy³onienia
Akademickiego Indywidualnego Mistrza Czêstochowy w Szachach.
Zwyciêzc¹ turnieju w grupie akademickiej zosta³ Mateusz Chudzik,
student Politechniki Czêstochowskiej. Najlepsz¹ szachistk¹ okaza³a
siê tak¿e reprezentuj¹ca Politechnikê Marta Kowalik, która zajê³a
czternaste miejsce w turnieju. Najlepszym szachist¹ z grona
nauczycieli akademickich zosta³ - zajmuj¹c pi¹te miejsce w turnieju
- dr Andrzej Zbrzezny, pracownik Instytutu Matematyki
i Informatyki AJD. Trzecie miejsce w turnieju wywalczy³ Marcin
Czechowicz, student Instytutu Muzyki AJD. Pe³ne wyniki turnieju
dostêpne s¹ na stronie http://www.gpszachy.czest.pl/. Poprzez tê
stronê mo¿na siê ju¿ rejestrowaæ do nastêpnego turnieju „Grand
Prix”, który odbêdzie siê w dniach 18-19 grudnia na terenie
Akademii Polonijnej w Czêstochowie, przy ul. Pu³askiego 4/6.

Organizatorzy turnieju

W SKRÓCIE
SUKCES SZACHISTKI

Podczas Akademickich Mistrzostw Polski w Sza-
chach rozegranych w Poznaniu w dniach 4-6 grudnia
2009 bardzo udanie zaprezentowa³a siê studentka
naszej uczelni, Edyta Kupczyk, zdobywaj¹c
w turnieju indywidualnym siódme miejsce
w klasyfikacji generalnej mistrzostw i br¹zowy medal
w typie Uczelni Spo³eczno-Przyrodniczych.

PINGPONGISTKI AJD AKADEMICKIM

MISTRZEM POLSKI

Tenisistki sto³owe dr. Wies³awa Piêty po raz kolejny
okaza³y siê najlepsze w kraju, wygrywaj¹c rozegrany
w Cieszynie w dniach 27-29.01.2010 r. fina³
Akademickich Mistrzostw Polski i zdobywaj¹c dziêki
temu z³ote medale oraz tytu³ akademickiego mistrza
Polski.

M³odzi uczestnicy zawodów, fot.: archiwum
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Aleksandra Nowak - Mistrzyni  !wiata Taekwon-do ITF

MISTRZYNI CA A W Z OCIE
Zako czy!y si" XVI Mistrzostwa #wiata Seniorów i X Mistrzostwa #wiata Juniorów

w Taekwon-do ITF, 26-29.11.2009, Mar del Plata, Argentyna

Niewiele jest dyscyplin sportu o œwiatowym zasiêgu, w których Polska tak zdecydowanie wiedzie prymat,
a najprawdopodobniej w ogóle nie ma innej. Jednym z wielu dowodów naszej niepodwa¿alnej supremacji w tej koreañskiej
sztuce walki jest choæby wydana w ubieg³ym roku ksi¹¿ka szkoleniowa „Training secrets from Poland”, napisana przez
trenerów taekwon-do z Nowej Zelandii, a wiêc kraju, który na ostatnich mistrzostwach œwiata zaj¹³ trzecie miejsce
w ³¹cznej klasyfikacji medalowej. Pierwsza by³a oczywiœcie Polska. Warto pamiêtaæ, ¿e to w³aœnie taekwon-do jest
najliczniej uprawian¹ sztuk¹ walki na œwiecie, trenowan¹ od Australii po Norwegiê, od USA po Tajwan. Obok Polaków,
najsilniejszymi nacjami taekwon-do s¹ Argentyñczycy i Nowozelandczycy. W stawce licz¹ siê te¿ Kanadyjczycy, Finowie,
S³oweñcy, Rosjanie, Ukraiñcy, Rumuni, Brazylijczycy i Niemcy. Du¿e postêpy robi¹ ostatnio Amerykanie. Je¿eli gdziekolwiek
rzeczywiœcie istnieje s³ynna „Polska Myœl Szkoleniowa” to istnieje w³aœnie w taekwon-do. Polscy trenerzy prowadz¹ lub
wspó³pracuj¹ z dru¿ynami ze Szwecji, Finlandii, Australii czy USA, a nawet po³o¿onego stosunkowo blisko kolebki taekwon-
do Wietnamu. Polscy trenerzy wspó³pracowali nawet z Po³udniowokoreañskim Zwi¹zkiem Taekwon-do. „Obozy treningowe
w Polsce i polscy trenerzy to dzisiaj najbardziej rozchwytywany towar na œwiatowym rynku taekwon-do” – mówi prezes
zarz¹du Sport Management Polska Grzegorz Kita. W tej chwili taekwon-do regularnie uprawia w Polsce ponad dziewiêæ
tysiêcy osób.

W rozegranych Mistrzostwach uczestniczy³o 1311 osób. A¿ 768 zawodników z 47 krajów wziê³o udzia³ w sportowej
rywalizacji. 459 seniorów (299 panów i 160 pañ) oraz 309 juniorów (196 ch³opców i 113 dziewcz¹t). Najliczniejsze
reprezentacje to: Argentyna – 91 zawodników, Kanada – 53, USA – 44 i Nowa Zelandia – 40. Zawody sêdziowa³o
53 sêdziów, a na ¿ywo ogl¹da³o oko³o 4000 kibiców. Polskê, Œl¹sk, Czêstochowê, Akademiê im. Jana D³ugosza oraz
Czêstochowsk¹ Akademiê Taekwon-do reprezentowa³a zawodniczka Aleksandra Nowak. Wystartowa³a ona w dwóch
bardzo presti¿owych konkurencjach: walk indywidualnych w kategorii ciê¿kiej oraz w konkurencji walk dru¿ynowych
kobiet.

Oba starty zakoñczy³y siê ogromnym sukcesem. Walki dru¿ynowe to najbardziej presti¿owa rywalizacja miêdzy
pañstwami, poniewa¿ udowadnia siê w niej, ¿e ma siê piêciu najlepszych zawodników œwiata. Nie jednego, nie dwóch, ale
ca³¹ dru¿ynê. Oznacza to, ¿e uzyskane zwyciêstwo nie jest tylko kwesti¹ jednego indywidualnego talentu, ale wybitnego
szkolenia i organizacji. Polki po raz czwarty z rzêdu udowodni³y œwiatu, ¿e nie ma lepszych od nich. Argentynki
przygotowywa³y siê na wielk¹ bitwê. Apetyty na z³oto mia³y Niemki, Finki, Kanadyjki oraz silna Nowa Zelandia. Kiedy
w finale Polki w sk³adzie: Joanna Paprocka, Ilona Dzia³a, Julia Sakowska, Ilona Omieciñska, Joanna Lipa i Aleksandra
Nowak pokona³y reprezentantki Argentyny 4000 tysi¹ce publicznoœci p³aka³y i rzuca³y napojami.

W indywidualnych walkach powy¿ej 70 kg znawcy taekwon-do obstawiali zwyciêstwo S³owenki Sehiæ (Mistrzyni
Œwiata 2007) lub Argentynki Galerik, ewentualnie ogromnej Finki Korolainen. Jednak rzeczywistoœæ by³a inna, bo Ola
pokona³a prawie wszystkie s³awne rywalki. Jako pierwsz¹ zmiot³a z maty zawodniczkê Kanady. Potem na jej drodze
stanê³a S³owenka Sehiæ, któr¹ pokona³a po zaciêtym pojedynku. W walce o fina³ spotka³a siê z Argentynk¹ Galerik.
Toczy³a wówczas walkê nie tylko z rywalk¹, ale tak¿e z lokalnymi sêdziami i publicznoœci¹. Jednak jej przewaga by³a tak
du¿a, ¿e nikt nie by³ jej w stanie odebraæ zwyciêstwa. Dopiero w finale z potê¿n¹ Fink¹ Korolainen nieznacznie uleg³a.

W regulaminowym czasie sêdziowie uznali remis,
w dogrywce równie¿ nie wskazali zwyciêzcy. Dopiero
w walce do pierwszego trafienia nasza zawodniczka
musia³a uznaæ zwyciêstwo rywalki.

W ci¹gu dziesiêciu lat Polska Reprezentacja na
Mistrzostwach Œwiata zdoby³a ³¹cznie 113 medale
w tym 43 z³ote.

Jacek  W¹sik

ALEKSANDRA NOWAK

Czêstochowska Akademia Taekwon-do AJD
Trener Klubowy: Jacek W¹sik
I miejsce dru¿ynowe walki kobiet,
II miejsce indywidualne walki kobiet +70 kg
Mistrzostwa Œwiata Taekwon-do ITF -
Argentyna 2009
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DO POCZYTANIA...

Nie trzeba byæ pilnym obserwatorem, ¿eby stwierdziæ, ¿e Czêstochowa, jak i wiele innych miast w Polsce, zakorkowana
jest samochodami. Prêdkoœæ poruszania siê samochodem w centrum w godzinach szczytu spada do kilku kilometrów na
godzinê, brak jest miejsc parkingowych, a smog i ha³as systematycznie obni¿aj¹ standard ¿ycia mieszkañców miasta.
Nawet ogromne inwestycje drogowe nie rozwi¹¿¹ tych problemów, je¿eli nie bêd¹ im towarzyszyæ dzia³ania na rzecz
promocji i tworzenia infrastruktury dla alternatywnej komunikacji.

Oblicza siê, ¿e a¿ 50 % codziennych przejazdów samochodowych odbywa siê na dystansie krótszym ni¿ piêæ kilometrów,
a 30 % poni¿ej dwóch kilometrów! Odleg³oœci, które bez wysi³ku w ci¹gu kilku minut pokonaæ mo¿na rowerem. I tu le¿y
potencja³ dla rozwoju ruchu rowerowego.

Rowerem poruszamy siê „od drzwi do drzwi”, nie tracimy czasu na szukanie wolnego parkingu, nie stoimy
w niekoñcz¹cych siê korkach. Rower jest bezsprzecznie najszybszym œrodkiem transportu w mieœcie. Potrzebna jest
jednak infrastruktura rowerowa i sprzyjaj¹ca rowerzystom polityka miasta. I wbrew powszechnym opiniom, to nie warunki
klimatyczne czy ukszta³towanie terenu, a w³aœnie dobrze przygotowana infrastruktura i prorowerowe dzia³ania w³adz
samorz¹dowych maj¹ zasadniczy wp³yw na rozwój ruchu rowerowego.

W ostatnich latach rozpoczêto w Czêstochowie budowê œcie¿ek rowerowych. Do 2013 roku ma byæ ich ponad 80
km. Ale powstaj¹ one w wyniku przebudowy czy budowy nowych ulic, g³ównie „tam gdzie jest miejsce”... Nie towarzysz¹
im zmiany organizacji ruchu drogowego. S¹ to inwestycje realizowane w zupe³nym oderwaniu od ca³okszta³tu polityki
komunikacyjnej miasta i brak jest tu elementu tworzenia przyjaznej, szeroko pojêtej infrastruktury rowerowej i dobrej
atmosfery dla ruchu rowerowego. Budowane œcie¿ki rowerowe nie tworz¹ sieci, maj¹ wiele s³abych punktów i nie
odpowiadaj¹ ani obowi¹zuj¹cym w Europie standardom, ani oczekiwaniom rowerzystów.

Tworz¹c uk³ad rowerowy w mieœcie, trzeba wykorzystaæ ca³y potencja³ w postaci istniej¹cych ju¿ ulic i innych
ci¹gów komunikacyjnych, zmieniaj¹c zasady ruchu samochodowego i tam, gdzie to konieczne, integruj¹c ruch pieszych
i rowerzystów. Uk³ad nie mo¿e obejmowaæ wy³¹cznie peryferii miasta lub wybranych ulic. Nie mo¿e byæ „pociêty”
drogami wy³¹cznie dla samochodów lub ci¹gami wy³¹cznie dla pieszych (!!!).

Próby takiego sztucznego kanalizowania ruchu rowerowego lub jego ca³kowitego zakazu nie tylko nie rozwi¹zuj¹
problemów komunikacyjnych w mieœcie, ale skazane s¹ z góry na niepowodzenie. Doprowadzaj¹ do dalszej anarchizacji
ruchu drogowego i drastycznie zmniejszaj¹ jego bezpieczeñstwo, o kosztach takich chybionych inwestycji nawet nie
wspominaj¹c...

Czêstochowa jest idealnym
miastem dla dwóch kó³ek i mo¿na tu
stworzyæ system rowerowy
z prawdziwego zdarzenia. Sprzyja temu
zarówno urbanistyczny uk³ad miasta
z alej¹ NMP - najd³u¿szym tego typu
ci¹giem komunikacyjnym w Europie!,
jak i ³agodne ukszta³towanie terenu
pozwalaj¹ce na pokonywanie rowerem
d³u¿szych nawet dystansów bez
wielkiego wysi³ku. Po³o¿enie miasta na
Wy¿ynie Krakowsko-Czêstochowskiej
daje tak¿e mo¿liwoœæ uprawiania
aktywnej turystyki i sportów
rowerowych. System rowerowy
wychodziæ wiêc mo¿e daleko poza
granice administracyjne miasta, ³¹cz¹c
ze sob¹ s¹siaduj¹ce z Czêstochow¹
gminy.

CZ!STO-D UGO-VELO
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Kompleksowo przygotowany system rowerowy mo¿e byæ wiêc oryginalnym, w skali Polski bezprecedensowym
przyk³adem, jak w sposób nowoczesny promowaæ miasto i region pokazuj¹c, jego ró¿ne oblicza, wykorzystuj¹c istniej¹c¹
infrastrukturê i niepowtarzalne walory przyrodniczo-krajobrazowe.

W niespe³na trzystutysiêcznej Czêstochowie znajduje siê kilka wy¿szych uczelni, m.in. AJD. Studenci stanowi¹ ponad
10 % mieszkañców miasta. Jest to aktywna, kreatywna i otwarta grupa spo³eczna, mog¹ca mieæ du¿y wp³yw na
kszta³towanie charakteru miasta. Zachêcenie studentów do codziennego korzystania z roweru w mieœcie poprawi nie
tylko ich mobilnoœæ, kondycjê i ograniczy szkodliwe emisje komunikacyjne. Bêdzie mieæ tak¿e wp³yw na tworzenie
pozytywnego image uczelni, integracjê œrodowiska akademickiego i identyfikacjê studentów z Akademi¹. Bêdzie doskona³ym
sprawdzianem tworzonej w Czêstochowie sieci œcie¿ek rowerowych. Bêdzie przyk³adem dla innych mieszkañców miasta
i doskona³¹ promocj¹ Czêstochowy w Polsce i w Europie.

Nazwa projektu jest kombinacj¹ cz³onów s³ów: „Czêstochowa”, „Akademia Jana D³ugosza” i „Velo” - bêd¹cego
okreœleniem dla wielu programów rowerowych w Europie. Taki uk³ad s³ów tworzy zarazem has³o oddaj¹ce intencjê
projektu „Czêsto-D³ugo-Velo”.

Opis projektu

Celem projektu jest uruchomienie akademickiej, darmowej wypo¿yczalni rowerów dla studentów i pracowników
Akademii Jana D³ugosza w Czêstochowie, a przez to:

- poprawienie ich mobilnoœci
- promocjê zdrowego trybu ¿ycia
- wzmocnienie ich œwiadomoœci i proekologicznych zachowañ
- zwiêkszenie udzia³u rowerów w ruchu miejskim
- zmniejszenie szkodliwych emisji komunikacyjnych w mieœcie
- zmniejszenie ha³asu komunikacyjnego
Projekt „Czêsto-D³ugo-Velo“ bêdzie uzupe³nieniem procesu naukowo-dydaktycznego AJD. W realizacjê projektu

w³¹czeni bêd¹ studenci ró¿nych wydzia³ów, pocz¹wszy od Instytutu Biologii poprzez Instytut Plastyki do tworzonego
Instytutu Turystyki. Realizowane tematy dotyczyæ bêd¹ zarówno zagadnieñ z zakresu komunikacji wizualnej, kszta³towania
otoczenia, promocji i turystyki, jak i ochrony œrodowiska. Szeroko pojêta wspó³praca z instytucjami samorz¹dowymi pozwoli
na formu³owanie tematów i ich realizacjê w ramach tworzenia rowerowej infrastruktury w Czêstochowie i w regionie.

Taki nowatorski projekt mo¿e byæ inspiracj¹ dla podobnych dzia³añ w innych oœrodkach akademickich nie tylko
w kraju. AJD znajdzie siê w czo³ówce uczelni realizuj¹cych kompleksowe programy na rzecz szeroko pojêtej promocji
proekologicznych zachowañ spo³ecznych.

Etapy

„Czêsto-D³ugo-Velo” jest programem d³ugoterminowym. Poszczególne jego edycje bêd¹ mia³y charakter
kontynuacyjny, mimo ¿e mog¹ one byæ finansowane z ró¿nych, niezale¿nych od siebie Ÿróde³. Ka¿da kolejna edycja
uwzglêdniaæ bêdzie doœwiadczenia poprzednich. W ten sposób realizowany program przynosiæ bêdzie konkretne i wymierne
efekty. Pierwsza edycja projektu trwa trzy lata.

Pierwsza edycja projektu

Etap pierwszy - rozpoczêcie projektu (paŸdziernik 2009 - czerwiec 2010)
- opracowanie materia³ów informacyjnych i promocyjnych
- uruchomienie internetowej platformy informacyjnej
- opracowanie zasad wypo¿yczania rowerów studentom i pracownikom AJD
- opracowanie tematów dla realizacji programu dydaktyczno-naukowego zwi¹zanego z projektem
- pozyskanie do wspó³pracy instytucji samorz¹dowych Czêstochowy
- pozyskanie do wspó³pracy biznesu rowerowego ze szczególnym uwzglêdnieniem serwisowania rowerów
Etap drugi - rowery (lipiec 2010 - luty 2011)
- wyznaczenie miejsc dla przechowywania rowerów w obiektach AJD, w szczególnoœci w akademikach uczelni
- specyfikacja rowerów
- specyfikacja parkingów rowerowych
- zakup rowerów i parkingów rowerowych
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Etap trzeci - procedura wypo¿yczania (wrzesieñ
2011 - lipiec 2012)

- wypo¿yczanie rowerów studentom
i pracownikom AJD

- rozpoczêcie realizacji tematów dydaktyczno-
naukowych zwi¹zanych z projektem

- zwrot rowerów i rozpoczêcie przygotowañ do
drugiej edycji projektu

Etap czwarty - podsumowanie (lipiec 2012 -
wrzesieñ 2012)
- zebranie uwag i wniosków dotycz¹cych

u¿ytkowania rowerów w ramach projektu
- przegl¹d realizowanych tematów dydaktyczno

- naukowych zwi¹zanych z realizacj¹ projektu
- zebranie uwag i wniosków dotycz¹cych

wspó³pracy z samorz¹dem i biznesem
rowerowym

- przygotowanie drugiej edycji projektu z uwzglêdnieniem doœwiadczeñ  pierwszej edycji

Korzyœci

Korzyœci dla studentów i pracowników AJD:
- poprawa mobilnoœci i kondycji fizycznej
- mo¿liwoœæ udzia³u w programach naukowo-dydaktycznych zwi¹zanych z realizacj¹ „Czêsto-D³ugo-Velo”
- mo¿liwoœæ korzystania z darmowego roweru
Korzyœci dla AJD:
- promocja AJD jako pierwszej uczelni realizuj¹cej kompleksowy program rowerowy
- wzbogacenie procesu dydaktyczno-naukowego
- integracja i identyfikacja œrodowiska akademickiego AJD
- wspó³praca z samorz¹dem i biznesem rowerowym
Korzyœci dla Czêstochowy:
- aktywny udzia³ AJD w kszta³towaniu i realizacji polityki komunikacyjno-transportowej miasta zgodnie ze

wspó³czesnymi standardami
- promocja Czêstochowy jako miasta przyjaznego dla œrodowiska
- pozyskanie informacji dot. jakoœci infrastruktury rowerowej w mieœcie i propozycje ewentualnych zmian i dalszej

jej rozbudowy
- okreœlenie stopnia udzia³u rowerów w ruchu miejskim, jako element realizacji polityki komunikacyjno-transportowej

miasta w przysz³oœci
Korzyœci dla mieszkañców i œrodowiska
- zmniejszenie emisji szkodliwych substancji komunikacyjnych i ha³asu
- mo¿liwoœæ korzystania z infrastruktury tworzonej w ramach realizacji projektu (parkingi rowerowe, system informacji

itp.)
- poprawa jakoœci i rozbudowa infrastruktury rowerowej

Alex Kopia

Autor Jestem absolwentem Wydzia³u Form Przemys³owych Akademii Sztuk Piêknych w Krakowie (1995). Od lat dzia³am na rzecz
promocji roweru jako œrodka transportu w miastach. Jestem autorem rozwi¹zañ z zakresu identyfikacji barwnej dla œcie¿ek
rowerowych w Krakowie. W latach 1995-96 prowadzi³em kampaniê rowerow¹ w Krakowie oraz jako specjalista NGO do spraw
budowy dróg rowerowych pracowa³em w UM Krakowa. W latach 1996-97 pracowa³em w miesiêczniku rowerowym Bikeboard
jako szef dzia³u reklamy i redaktor. Tak¿e w tym czasie prowadzi³em zajêcia dla studentów ASP z zakresu projektowania kolorystyki.
Jestem autorem „Strategii wspierania ruchu rowerowego dla Œl¹ska”, inicjatorem programu „Obywatele! Na rowery!”
i wspó³twórc¹ stowarzyszenia Œl¹ska Inicjatywa Rowerowa. Od 15 lat pracujê jako grafik designer, zajmuj¹c siê m.in. projektowaniem
elementów komunikacji wizualnej. Od 2000 roku pracujê dla jednej z firm reklamowych w Essen jako samodzielny projektant.

Obrady dotycz¹ce „Czêsto-D³ugo-Velo”, fot.: MM
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Czekamy na wypowiedzi, sugestie, materia³y.

Zastrzegamy sobie prawo skracania i adiustacji tekstów.

Czytelniku, opinii autorów nie nale¿y identyfikowaæ ze stanowiskiem

Kierownictwa Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie ani pogl¹dami Redakcji.

Pismo Res Academicae wydaje Akademia im. Jana D³ugosza w Czêstochowie za zgod¹ JM Rektora.
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